
اقتصاد بریتانیا رشد صفر درصدی ثبت 
کرد

رشد تولید ناخالص داخلی بریتانیا در سه ماهه سوم کمتر از پیش بینی ها شد.به گزارش ایسنا، اقتصاد 
بریتانیا در سه ماهه سوم به طور سالانه ۰.۹ درصد رشد کرد که کمتر از انتظارات بازار به میزان یک 
درصد اســت.اقتصاد بریتانیا بر اساس آمار سه ماهه، نرخ رشد صفر درصدی را ثبت کرده است، در 
حالی که انتظارات بازار ۰.۱ درصد اعلام شــده بود.در حالی که در ســه ماهه اخیر هیچ رشدی در 
بخش خدمات وجود نداشت، افزایش ۰.۷ درصدی ساخت و ساز با کاهش ۰.۴ درصدی تولید جبران 
شد. درآمد سرانه قابل تصرف خانوارها در سه ماهه سوم رشدی را نشان نمی دهد. نسبت پس انداز 
خانوارها در سه ماهه آخر ۱۰.۱ درصد برآورد شده که نسبت به ۱۰.۳ درصد در سه ماهه قبل کاهش 
یافته است.اکونومی گزارش کرد، اقتصاد بریتانیا در سه ماهه دوم به طور سالانه ۰.۷ درصد و در سه 

ماهه اول ۲۰۲۴ به میزان ۰.۳ درصد رشد کرده است.

صادرات گاز به صورت حداقلی در حال 
انجام است

مدیرعامل شرکت ملی گاز گفت: در حال حاضر صادرات گاز به کشورهای ترکیه و عراق به صورت 
حداقلی و برای انجام تعهدات در حال انجام است.سعید توکلی مدیر عامل شرکت ملی گاز در گفتگو 
با خبرنگار مهر با اشــاره به اینکه وضعیت سوخت رســانی به نیروگاه ها به صورت مطلوب در حال 
انجام است، اظهار کرد: روز گذشته ۸۵۵ میلیون متر مکعب به شبکه گاز تزریق شده است اما طی 
روزهای گذشته و شدت گرفتن مصرف ۸۶۲ میلیون متر مکعب گاز به شبکه گاز تزریق شده است.

معاون وزیر نفت خاطر نشان کرد: پیش بینی می کنیم مصرف گاز در هفته آینده روند افزایشی به 
خــود بگیرد.وی ادامه داد: اولویت ما بخش خانگی، تجاری و صنایع جز ســپس از آن نیروگاه ها با 
اولویت نیروگاه های شمالی کشور و پس از آن صنایع است.توکلی خاطر نشان کرد: روز گذشته ۱۱۸ 
میلیون متر مکعب گاز به نیروگاه ها اختصاص یافته اســت که رقم قابل توجهی است.وی ادامه داد: 
میزان تحویل سوخت معادل به نیروگاه ها روند نسبت به سال گذشته افزایش یافته است.معاون وزیر 
نفت در خاتمه اضافه کرد: در حال حاضر صادرات گاز به کشورهای ترکیه و عراق به صورت حداقلی 

و برای انجام تعهدات در حال انجام است.

خودروســازان چینی پس از افزایش ۳۵ درصــدی تعرفه های جدید بر هزینه واردات 
خودرو به منطقه، کمترین ســهم خود را از بازار خودروهای الکتریکی اروپا در ۸ ماه 
گذشته به دست آوردند.به گزارش ایسنا، محققان اظهار کردند تولیدکنندگانی مانند 
بی وای دی و ســایک موتور در ماه نوامبــر ۷.۴ درصد از ثبت نام خودروهای برقی در 
سراســر اتحادیه اروپا را به خود اختصاص دادند که در مقایسه با ۸.۲ درصد در اکتبر 
کاهش یافته و این پایین ترین سطح از ماه مارس است.اتحادیه اروپا تعرفه های اضافه 
شــده را در پایان اکتبر اعمال کرد و پس از تحقیقات نشان داد که کمک های دولتی 
مزیت ناعادلانه ای برای صنعت خودروهای برقی چین ایجاد کرده است. در حالی که 
تمام خودروهای الکتریکی تولید شــده در چین مشــمول تعرفه ها هستند، از جمله 
خودروهایی که توسط برندهای غربی مانند بی ام و و تسلا ساخته می شوند، این مقدار 
بــا توجه به میزان حمایت از یک خودروســاز و اینکه آیا با تحقیقــات اتحادیه اروپا 
همکاری کرده اســت، متفاوت است.شرکت ســایک موتور به عنوان کمپانی مادر ام 
جی، با تعرفه هایی که اکنون مجموعاً ۴۵ درصد است، بیشترین ضربه را خورد. برند 
خودروهای اســپورت بریتانیایی که مدت ها پرفروش ترین خودروساز چینی در اروپا 
بود، اخیراً افت کرده اســت و بر اساس داده ها در ماه گذشته نسبت به سال قبل ۵۸ 
درصد کاهش ثبت نام داشته است. در بحبوحه عقب نشینی ام جی، بی وای دی با ثبت 
نام در سراسر اروپا در ماه نوامبر بیش از دو برابر شده و به ۴۷۹۶ خودرو رسیده است.

جولیان لیتزینگر، تحلیلگر دیتافورس اظهار کرد که بی وای دی در حال تسلط بر بازار 

است در حالی که ام جی در حال شکست های بزرگ است. هزینه های پایین تر باتری به 
شرکت های چینی مزیت قیمتی داده است، اما این موضوع انگیزه های حمایت گرایانه را 
برانگیخته است زیرا مقامات ایالات متحده و اتحادیه اروپا برای محافظت از خودروسازان 
محلی تلاش می کنند. این صنعت که صدها هزار کارگر را در آلمان، فرانســه و ایتالیا 
استخدام می کند، با تغییر خودروهای احتراقی مقابله می کند.لیتزینگر گفت در حالی 
که تعرفه های اتحادیه اروپا فشار چین را در منطقه کمرنگ کرده است، اعمال آنها به 
طور کلی به شکستی کوچکتر از حد انتظار منجر شد.او همچنین گفت که با این حال، 
در آلمان و فرانسه، ثبت نام خودروهای برقی توسط سازندگان چینی در نوامبر نسبت 
به سال گذشته بیش از نصف شــد. در مقابل، سازندگان چینی خودروهای برقی در 
بریتانیا که عضو اتحادیه اروپا نیست و تعرفه ها را قبول نکرده است، ۱۷ درصد افزایش 
ســالانه نسبت به سال گذشته داشــته اند.تغییر به سمت خودروهای برقی که زمانی 
اجتناب ناپذیر به نظر می رســید، در سال ۲۰۲۴ در بسیاری از بازارهای جهانی کند 
شده و غیرقابل پیش بینی تر شده است و خودروسازان را به ارزیابی مجدد راهبردهای 
خود از خطوط تولید مدل گرفته تا مکان های کارخانه و حتی ســاختارهای شرکتی 
ســوق داد. خودروسازان چینی در حال انجام اقداماتی برای بومی سازی تولید در اروپا 
هســتند، اما این تلاش ها به زمان نیاز دارد.بلومبرگ گزارش کرد در ســطح جهانی، 
شرکت های خودروسازی به دنبال راه هایی برای به اشتراک گذاشتن هزینه ها هستند، 

زیرا تلاش می کنند تا از تغییرات گران قیمت فناوری عقب نمانند.

معاون نخست وزیر روسیه از اجرای توافقنامه منطقه آزاد تجاری 
بین اتحادیه اقتصادی اوراســیا و ایران در سال ۲۰۲۵ خبر داد و 
گفت: تجارت روســیه و ایران در ۹ ماهه سال ۲۰۲۴ رشد کرده 
است.به گزارش ایسنا، الکسی اورچوک اظهار کرد: روسیه انتظار 
دارد که توافقنامــه منطقه آزاد تجاری بیــن اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا و ایران در ســال ۲۰۲۵ اجرایی شود.وی گفت: تجارت 
بین روسیه و ایران در ۹ ماهه نخست سال ۲۰۲۴ به میزان ۱۴.۷ 
درصد رشــد داشــته و به ۳.۳ میلیارد دلار رسیده است.الکسی 
اورچوک خاطرنشــان کرد: در ۹ ماهه اول ســال جاری، تجارت 
تاکنون ۱۴.۷ درصد رشد داشته و به ۳.۳ میلیارد دلار رسیده که 
این رقم نشان دهنده رشد بسیار خوبی است.بیزنس نوشت، معاون 
نخست وزیر روسیه بیان کرد: ما انتظار داریم که توافقنامه منطقه 
آزاد تجاری بین اتحادیه اقتصادی اوراسیا و ایران در سال ۲۰۲۵ 
اجرایی شــود که توافقی منحصر به فرد اســت، زیرا بیش از ۹۰ 
درصــد خطوط تولید را بر روی یکدیگر باز می کند و فرصت های 

بسیار خوبی برای رشد تجارت ایجاد خواهد کرد.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: امروز سالروز شهادت شهدای والامقام غواصان عملیات کربلای ۴ است که یاد و خاطره این شهدا را گرامی می داریم.
به گزارش خبرنگار مهر، علی نیکزاد در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی با اشاره به فرارسیدن سالروز عملیات کربلای ۴، گفت: امروز سالروز شهادت 
شهدای والامقام غواصان عملیات کربلای ۴ است که یاد و خاطره این شهیدان را گرامی می داریم.وی بیان کرد: به ملت عزیز و همکارانمان عرض می کنیم که 

برخی از فرزندان آن شهدا الان در مجلس و در جایگاه نوکری و نمایندگی مردم هستند.

www.sobh-eqtesad.ir

نیکزاد یاد شهدای غواص عملیات کربلای ۴ را گرامی داشت

info@sobh-eqtesad.ir

تجار چقدر ارز برای واردات 
گرفتند؟

از اول فروردین تا ســوم دی امســال، ۵۱ میلیــارد و ۶۰۲ میلیون دلار ارز 
برای واردات کالاهای اساســی، دارو، کالاهای تجاری و بازرگانی، واردات در 
مقابل صادرات و خدمات تامین شده است.به گزارش ایسنا، بانک مرکزی طی 
گزارشــی، آخرین آمار از حجم مبادلات صورت گرفته در سامانه ارز تجاری 
مرکز مبادله را منتشر کرده که بر اساس آن، از زمان شروع به کار این سامانه 
تا سوم دی ماه سال جاری، ۵۴۲ میلیون درهم، ۸۷ میلیون دلار، ۱۰ میلیون 
یوآن و ۱.۱ میلیون یورو بوده است.طی این دوره ۸۱۳ معامله در نتیجه هزار 
و ۳۸۰ ثبت سفارش به روش معاملاتی جورسازی )مچینگ( انجام گرفته و 
تعــداد ۳۸۵ بازرگان طی دوره مذکور معاملات خود را از طریق کارگزاران یا 
بانک های عامل در این ســامانه انجام داده اند. همچنین تا امروز، ۲۱ بانک به 
عنوان کارگزار اقدام به ثبت سفارش و معامله در این سامانه کرده اند. مطابق 
این گزارش، از اول فروردین ماه تا ســوم دی ماه سال جاری، ۵۱ میلیارد و 
۶۰۲ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساســی، دارو، کالاهای تجاری و 
بازرگانی، واردات در مقابل صادرات و خدمات تامین شده است. در این مدت 
برای کالاهای اساســی و دارو ۱۰ میلیارد و ۸۲۲میلیون دلار، برای کالاهای 
تجاری مبلغ ۳۹ میلیارد و ۷۲۳ میلیون دلار، برای خدمات یک میلیارد دلار 
و ۵۷میلیــون دلار تامین ارز صورت گرفته اســت. همچنین، بانک مرکزی 
برای واردات کالاهای اساســی و کشــاورزی شامل گندم، دانه های روغنی و 
نهاده های دامی هشــت میلیارد و ۵۳۹ میلیون دلار و برای دارو، مواد اولیه 
دارویی و تجهیزات پزشــکی دو میلیارد و ۲۸۳ میلیون دلار ارز تامین کرده 
است.شــایان ذکر است بانک مرکزی در مجموع ۱۰ میلیارد و ۸۲۲ میلیون 
دلار برای کالاهای اساســی و کشاورزی و دارو و تجهیزات پزشکی را با نرخ 
۲۸۵۰۰ تومان و با هدف حمایت از مصرف کنندگان و دسترسی اقشار جامعه 
به کالاهای ضروری با قیمت ارزان تر تامین کرده است. از ابتدای سال جاری 
تا امروز میزان کل تامین ارز صنایع مبلغ ۳۹ میلیارد و ۷۲۳ میلیون دلار بوده 
اســت. که میزان ارز تامینی برای گروه های »صنایع حمل ونقل و خودرو« 
هفت میلیارد و ۱۳۴میلیون دلار، »ماشــین آلات و تجهیزات تولید« چهار 
میلیارد و ۷۷۷میلیــون دلار، »صنایع معدنی« چهار میلیارد و ۳۰۱میلیون 
دلار، »صنایع تجهیزات برق و الکترونیک« چهار میلیارد و ۱۸۶ میلیون دلار، 
»صنایع شیمیایی و پلیمری« چهار میلیارد و ۱۳۵ میلیون دلار، »منسوجات 
و پوشــاک« یک میلیارد و ۵۳۱ میلیون دلار و »سایر صنایع« ۱۳ میلیارد و 
۶۵۹ میلیون دلار تا پایان روز  ســوم دی ماه سال جاری بوده است. گفتنی 
اســت؛ نرخ »بازار توافقی نیما« در روز  دوشــنبه سوم دی ماه ۱۴۰۳ شاهد 
مبادله دلار با نرخ ۶۳ هزار و ۸۴۲ تومان، مبادله یورو با نرخ ۶۶ هزار و ۵۸۰ 
تومان و مبادله درهم با نرخ ۱۷ هــزار و ۳۸۴ تومان بود.همچنین نرخ های 
متناظر با سامانه نیما در تالار اسکناس ارز، دلار با نرخ  ۶۵هزار و ۶۳۰ تومان، 
یورو با نرخ ۶۸ هزار و ۴۴۴ تومان و درهم با نرخ ۱۷ هزار و ۸۷۰ تومان مورد 

مبادله قرار گرفت. 

بورس به مرز ۲.۸ میلیون 
رسید

امروز شــاخص کل بازار بورس با افزایش بیــش از ۳۵ هزار واحد به رقم دو 
میلیون و ۷۹۹ هزار واحد رسید تا در آستانه کانال ۲.۸ میلیون قرار گیرد.به 
گزارش ایسنا، بازار بورس در سومین روز از اولین ماه زمستان رشد کرد. امروز 
شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۳۵ هزار و ۶۲۳ واحد افزایش یافت و به 
رقم دو میلیون و ۷۹۹ هزار و ۲۶۴ واحد رسید.روز دوشنبه شاخص هم وزن 
نیز ۵۲۳۲ واحد افزایش داشــت و در عدد ۸۴۵ هزار و ۱۸۱ واحد ایستاد.در 
سومین روز هفته تعداد سهام مثبت بورس ۲۲۲ عدد و سهام منفی ۱۱۰ عدد 
بود. به طور کلی بازار ۱.۲۹ درصد افزایش داشــت.روز دوشنبه حدود ۴۹۱ 
هزار فقره معامله به ارزش بیش از ۱۲ هزار میلیارد تومان در بازار سهام انجام 
شد.فارس، فملی و فولاد به ترتیب بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص بورس 
داشــتند. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان به وبملت، خودرو و ذوب اشاره 
کرد.روز ۳ دی ۱۴۰۳ شاخص فرابورس ایران نیز ۱۸ واحد افزایش یافت و به 
۲۵ هزار و ۹۲۲ واحد رسید.تعداد معاملات امروز فرابورس بیش از ۳۶۴ هزار 
فقــره و ارزش آن رقم قابل توجه ۴۵۷ هزار میلیارد تومان بود.کگهر و بپاس 
اثر بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص فرابورس داشتند اما فجهان اثر مثبت 
ایجاد کرد. خبرنا، کربن و فصبا هم از نمادهای پرتراکنش بودند.بازار سهام از 
روز دوم آبــان روند صعودی به خود گرفته و در ادامه رکوردهای جدیدی را 
به ثبت رساند. تا جایی که در این مدت شاخص کل بورس حدود ۴۰ درصد 
رشد کرد که بیشترین میزان بازدهی را در مقایسه با بازارهای رقیب مثل ارز، 
سکه و طلا از آن خود کرد.یکشنبه ۲۷ آبان بازار سرمایه پس از حدود چهار 
ماه کانال ۲.۲ میلیون واحد را پس گرفت و یکشنبه )چهارم آذر( از مرز ۲.۳ 
میلیون واحد عبور کرد. سه شنبه )ششم آذر( پس از حدود ۱۹ ماه کانال ۲.۴ 
میلیون واحد را پس گرفت، ۱۴ آذر برای نخستین بار وارد کانال ۲.۵ میلیون 
واحد شد و پس از آن رکوردهای جدیدی را به ثبت رساند؛ به طوری که ۲۴ 
آذرماه به کانال ۲.۶ میلیون دست یافت و یکم دی کانال ۲.۷ میلیون واحد را 
فتح کرد.با برگزاری انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و پیروزی ترامپ در روز 
۱۶ آبان، اگرچه بازار سهام در ایران منفی شد اما عمده نمادها در گروه های 
معادن، پتروشیمی، فلزات اساسی و سکه طلا مثبت شدند. از چهار هفته قبل 
تا کنون نیز بورس روند مثبتی به خود گرفته بود.برخی کارشناسان معتقدند، 
بازار سرمایه به لحاظ بنیادی شــرایط مطلوبی دارد اما متغیرهای سیاسی، 
کمبود نقدینگی، عدم اعتماد سهامداران و فعالیت نوسان گیری تاکنون باعث 
شــده تا بازار نتواند آن طور که باید و شــاید رشد کند. با این حال بورس در 
هفته های اخیر رکوردشــکنی کرده و برای اولین بار وارد کانال ۲.۷ میلیون 

واحد شده است.

گزیده خبر

کریدور خط آهن شمال به جنوب به کجا رسید؟

روش نوین برای درمان مبتلایان 
به تومور مغزی با ۶۰ درصد 

اثربخشی

زمان پیوستن اعضای جدید به بریکس 
مشخص شد

فرآورده دارویی مبتنی بر ســلول های کشنده طبیعی روش نوین درمان تومورهای مغزی در بزرگسالان 
و کودکان اســت که از سوی محققان یکی از شرکت های دانش بنیان ارائه شد و به گفته آنها این روش 
نویدبخش در فاز کارآزمایی بالینی نشــان داد که تا ۶۰ درصد می تواند در درمان مبتلایان مؤثر باشــد 
و با این دســتاورد کارآزمایی بالینی بر روی ۱۰ کــودک مبتلا به گلیوم های مغزی غیر قابل جراحی و 
گلیوم های مقاوم به درمان، انجام شــده و تحت ســلول درمانی با این سلول ها قرار گرفته اند.به گزارش 
ایســنا، نیکوژن یک محصول سلولی آلوژن اســت که از دهنده سالم غیر خویشاوند گرفته شده و برای 

درمان بدخیمی های ......

برداشت ایران از پارس جنوبی از قطر 
جلوتر است

تولید موتورهای جاروبرقی  خانگی و صنعتی 
در کشور

بانک مرکزی اعلام کرد:

رشد اقتصادی ۲.۷ درصدی در تابستان

3

3

3

3

2

3

 

ریزش سهم خودروسازان چینی در بازار خودروهای الکتریکی اروپا

رشد تجاری ایران و روسیه چه میزان است؟
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گزیده خبر

کریدور خط آهن شمال به جنوب به کجا رسید؟ سخنگوی دولت مطرح کرد

عذرخواهی از مردم و صنعتگران
ســخنگوی دولت با اشــاره بــه موضوع 
تامین انرژی، بیان کرد: باز هم از مردم و 
صنعتگران عذرخواهی می کنیم به جهت 
ســختی هایی که برای آنان ایجاد شد و 
امیدواریم با کمک هم بتوانیم از وضعیت 
کنونی عبور کنیم. به گزارش ایسنا، فاطمه 
مهاجرانی در نشست خبری هفتگی خود 
که در محل برگزاری »بیســت وپنجمین 
نمایشــگاه بین المللی مخابرات، فناوری 
اطلاعات و اقتصاد دیجیتال« برگزار شد، با تقدیر از مردم برای مشارکت در پویش »دو 
درجه کمتر«، اظهار کرد: این پویش را رئیس جمهوری آغاز کرد و با عذرخواهی از سوی 
او همراه بود البته عذرخواهی پیش از این نیز برخی روســای جمهوری نسبت به موارد 
دیگری داشــتند. دکتر پزشکیان هم در زمینه تامین انرژی از مردم عذرخواهی کردند. 
عذرخواهــی از مردم و صنعتگرانوی ادامــه داد: باز هم از مردم عذرخواهی می کنیم به 
جهت سختی هایی که برای آنان ایجاد شد و همینطور از صنعتگران به جهت مشکلاتی 
که برای آنان ایجاد شــد و امیدواریم با کمک هم بتوانیم از وضعیت کنونی عبور کنیم.

سخنگوی دولت همچنین با بیان اینکه تا نوروز ۱۴۰۴ از ۱۵۰ کیلومتر پروژه بزرگراهی 
بهره برداری می شــود، گفت: با اجرای این طرح که در و قسمتی از آن رفع گلوگاه هایی 
در نظر گرفته شــده که در مسیر وجود دارد، بیش از ۵۰۰ کیلومتر مسیر بزرگراهی در 
اختیار مردم قرار خواهد گرفت.دولت تلاش می کند توان خرید مردم کمتر نشودوی با 
اشــاره به برگزاری مرتب جلســات تنظیم بازار، تاکید کرد: تلاش دولت بر این است تا 
کمک کند افزایش قیمت ها متناســب با توان خرید مردم باشد. دولت تلاش می کند تا 
توان خرید مردم کمتر نشــود و نیز در صورت نیاز باتوجه به شــرایطی که وجود داره 
بسته های حمایتی متناسب با شــرایط را نیز در نظر بگیرد.اتفاق دردناکی است که در 
تابستان و زمستان مردم را به صرفه جویی دعوت می کنیممهاجرانی با بیان اینکه اتفاق 
دردناکی است که در تابستان و زمستان مردم را به صرفه جویی دعوت می کنیم، اظهار 
کرد:  بخشی از حوزه سیاست گذاری در این لایه است که ما وسایلی را باید تولید کنیم 
که کم مصرف باشــند. این نکته بســیار حائز اهمیت است و واقعاً باید از همراهی مردم 
صمیمانه تشکر می کنم. در عین حال طبق آماری وزارت نیرو و شرکت ملی گاز حدود 
۵۰ درصد مشــترکان در سطح معمول مصرف هســتند و تعدادی هستند که بیش از 
حد مصرف می کنند.دولت به شدت در تلاش است جلوی خاموشی ها را بگیردشایسته 
نیست خاموشی داشته باشیم ســخنگوی دولت تصریح کرد: دولت به شدت در تلاش 
است جلوی خاموشــی ها را بگیرد. اصلا برای ایران ما که دارای این میزان ذخایر نفت 
و گاز اســت شایسته نیست خاموشی داشته باشیم ولی گفتن واقعیت ها کمک می کند 
ما باهم بتوانیم از شــرایطی که در آن هستیم عبور کنیم.مهاجرانی یادآور شد: رساندن 
سوخت مایع یا گازوئیل دوبرابر شده و به ۲۰۰ درصد افزایش پیدا کرده است. امیدواریم  
با افزایش گازرســانی و واردات گازی از کشــورهای دیگر که وزرا در حال پیگیری آن 
هســتند، همانطور که چند روز اخیر شاهد کاهش خاموشی ها و جلوگیری از آسیب به 
صنعت بودیم در ادامه هم همین روند دنبال شود.وی ادامه داد: ما حتماً باید صنعت را 
تقویت کنیم اگر انتظار داریم همانطور که رهبری تاکید کردند تولید تقویت شود، باید 
انرژی تولید تامین شود. وقتی برق صنعت در تابستان قطع می شود و در زمستان گازش 
قطع می شــود، آســیب جدی به صنعت وارد می شود.سخنگوی دولت همچنین اعلام 
کرد: خاموشی ها توانسته ۵ درصد در مصرف گاز و ۳ درصد در مصرف برق صرفه جویی 
کند و با تامین سوختی که اکنون حاصل شده شاهدیم که خاموشی ها کمتر شده است.

مهاجرانی افزود: برای اینکه در تابســتان شاهد مشکل دیگری نباشیم هم ۱۴ ابرپروژه 
در وزارت نیرو طراحی شــده است. همچنین با دستوری که رئیس جمهوری در زمینه 
تمرکز دولت بر انرژی های نو، صادر کرده است. تولید ۳۰ هزار مگاوات برق خورشیدی 
را در نظر داریم و امیدواریم به سمت تولید انرژی های پاک حرکت کنیم.بهبود وضعیت 
معیشــت جزو مطالبات به حق مردم استوی با بیان اینکه بهبود وضعیت معیشت جزو 
مطالبات به حق مردم است، اظهار کرد: در پیش نویس بودجه  که دولت به مجلس ارائه 
کرده اســت، افزایش ۲۰ درصدی حقوق کارکنان بــا ضریب ۲۸ درصدی برای جوانی 
جمعیت و بخشودگی دو برابری مالیاتی را لحاظ کردیم تا به معیشت مردم کمک کنیم.

مهاجرانی در بخش دیگری از این نشست به حضور رئیس جمهوری در اجلاس دی ۸ در 
کشور مصر اشاره و تاکید کرد: این اجلاس فرصتی پدید آورد برای اینکه رئیس جمهوری 
بتواند با روســای سایر کشورهای اســلامی در حال توسعه، گفت وگو داشته باشد و در 
مســیر دیپلماسی که همیشــه یکی از موضوعات جدی ما هست گام موثری را بردارد.

ایران و مصر می توانند در برقراری صلح در منطقه اثر بیشتری بگذارندسخنگوی دولت 
در پاسخ به پرسش دیگری درباره دیدار اخیر رئیس جمهوری با همتای مصری خود در 
قاهره، تاکید کرد: محور این دیدار گسترش تعاملات بین ایران و مصر است و دو کشور 
می توانند در برقراری صلح در منطقه اثر بیشتری بگذارند و امنیت و ثبات در منطقه ، به 
نفع همه خواهد بود.در حال رایزنی های دیپلماتیک برای بازگشایی سفارتخانه های ایران 
و سوریه هستیم وی در پاسخ به پرسشی درباره انتشار برخی اخبار در زمینه برنامه دولت 
برای بازگشایی سفارت ایران در سوریه، گفت: برای ما اهمیت دارد حکومتی مبتنی بر 
آرای مردم و حفظ تمامیت ســرزمینی ســوریه وجود داشته باشد. جلوگیری از رشد و 
گســترش تروریسم برای ما و منطقه مهم است تا ســوریه و سایر کشورهای پیرامونی 
آسیب نبینند. درباره سفارتخانه نیز رویکرد ما دیپلماتیک است و هم ما و آنان آمادگی 
داریم و درحال رایزنی های دیپلماتیک برای بازگشایی سفارتخانه های دو کشور هستیم.

مهاجرانی همچنین در پاسخ به پرسشی درباره سرانجام و آثار درخواست دولت از مردم 
بــرای صرفه جویی در مصرف انرژی، یادآور شــد: در این پویش حدود ۵ درصد کاهش 
مصرف گاز و ۳ درصد کاهش مصرف برق را داشــتیم؛ مردم همراهی خوبی داشتند و 
نیاز داریم میزان صرفه جویی به ۱۰ درصد برسد.اقتصاد ما سال هاست مردم را رنج داده 
استوی در پاسخ به پرسشی درباره نگرانی های مردم از وضعیت اقتصادی و سیاست های 
ارزی اخیر دولت، گفت: مردم به طور طبیعی حق دارند نگران باشند. وقتی دردی وجود 
دارد، نباید به فردی که درد دارد بگوییم که هیچ دردی احساس نکند. درد، نشانه ای از 
وجود یک مشــکل است و اقتصاد ما سال هاست که مردم را رنج داده است. ما تردیدی 
در این موضوع نداریم و از همراهی مردم قدردانی می کنیم.سخنگوی دولت با اشاره به 
قوانین بالادستی مانند قانون برنامه هفتم که کاهش تنوع ارزها را پیش بینی کرده است، 
گفت: دولت به همراه بانک مرکزی تلاش کرده است تا با یکپارچه سازی ارزها و کاهش 
فاصله آن ها، به ثبات ارزی کشــور کمک کند. این اقدام یکی از اولویت های دولت است 
که نه تنها به حذف رانت و فساد می انجامد، بلکه از تولید نیز حمایت می کند.وی تاکید 
کرد: یکی از آثار مثبت این سیاست، حمایت از تولید داخلی است. کالاهایی که پیش تر با 
ارز ارزان وارد کشور می شدند، حالا با تغییرات ارزی، امکان صادرات برای کالاهای ایرانی 
فراهم شده است.سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره توجه به قانون توسعه هفتم 
و رویکرد حداقل مداخله دولت در بازار و اینکه در این خصوص چه اقداماتی انجام داده 
تا کشــور بتواند به سمت ثبات اقتصادی برود گفت: برنامه ملی تولید و اشتغال، برنامه 
ملی حمایت از اقشــار آســیب پذیر، برنامه ملی رفع ناترازی ها، برنامه ملی کاهش تورم  
وبرنامه های ملی طرح های پیشــران به عنوان بسته های عملیاتی ملی با دستور رئیس 
جمهور تشکیل شده و با کمک کارشناسان دانشگاهی جلسات به صورت خیلی مشخص 
و مرتب در حال انجام اســت. امیدواریم که شــاهد وضعیت بهتری در طول یک مدت 
زمان معناداری باشیم.مهاجرانی یادآور شد: در فاصله زمانی انتخابات ریاست جمهوری 
چهاردهم و تحویل دولت به رئیس جمهور به دلیل فشار و بحرانی که کشور تجربه کرد 
مردم ایران همدلی در مشــکلات داشتند و این در کنترل شرایط و ثبات بازار موثر بود.

وی درباره تغییرات و اصلاحات مرتبط با وضعیت ارز در کشور اظهار کرد: تغییر وضعیت 
ارز و اصلاحات مربوطه از جمله مســائلی اســت که طبق قانون برنامه هفتم باید انجام 
می شــد. این موضوع جزو اولویت های دولت برای اصلاح ساختار اقتصادی کشور است. 
طبیعی است که مجلس نگرانی هایی در این خصوص داشته باشد و این نگرانی ها را از 
طریق سوالات و پیگیری ها مطرح کند. ما از این تعامل و نگرانی ها خوشحالیم و هیچ 

مشکلی در این زمینه وجود ندارد.

بنابر اعلام رییس جمهور، تمامی دســتورات لازم برای تأمین منابع لازم جهت تملک اراضی 
کریدور خط آهن شــمال جنوب از مسیر آستارا به رشــت صادر خواهد شد.به گزارش ایسنا 
مسعود پزشکیان روز شنبه در نشستی با وزیر راه و شهرسازی و سفیر ایران در روسیه، ضمن 
بررسی آخرین گزارش ها، بر تسریع در ساخت کریدور خط آهن شمال جنوب از مسیر آستارا 
به رشت تأکید کرد و گفت که تملک اراضی در طول این مسیر باید هر چه سریع تر انجام شود. 
تمامی دستورات لازم برای تأمین منابع لازم جهت تملک اراضی صادر خواهد شد و لازم است 

وزارت راه و شهرسازی هر چه سریع تر این کار را انجام دهد. فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی 
نیز در این جلســه ضمن توصیف موانع پیش روی این پــروژه اصلی ترین مانع را محدودیت 
منابع در تملک اراضی دانست که رئیس جمهور دستور مساعدت در این زمینه را صادر کرد.

همچنین جبار علی ذاکری، مدیرعامل راه آهن در حاشــیه هشتاد و یکمین اجلاس شورای 
حمل و نقل ریلی کشورهای مستقل مشترک المنافع که ۱۵ و ۱۶ آبان ماه در تاشکند ازبکستان 
برگزار شد با اولگ بلازیوروف مدیرعامل راه آهن روسیه دیدار و بر تقویت همکاری ها و توسعه 

کریدور شــمال- جنوب تأکید کرد.مدیرعامل راه آهن ایران در این دیدار با اشــاره به سطح 
خوب ارتباطات بین دو کشور گفت: مناسبات سیاسی ایران و روسیه در بالاترین سطح قرار 
داشــته و راه آهن ایران از گســترش روابط با راه آهن روسیه اســتقبال می کند.وی با بیان 
اینکه در حال حاضر حدود ۱۰ درصد بار کشور از طریق ریل حمل می شود خاطرنشان کرد: 
در حوزه هایی همچون برقی ســازی و توسعه ریلی نیازمند بهبود شرایط هستیم.ذاکری بر 
لزوم توجه بیشتر به پروژه کریدور شمال  جنوب تاکید کرد و گفت: باید با جدیت بیشتری 
ایــن پروژه را دنبــال کنیم و ضمن بهره برداری از ظرفیت موجــود، در پی افزایش ظرفیت 
نیز باشــیم.معاون وزیر راه و شهرسازی در ادامه به بیان نقاط اتصال ریلی دو کشور ایران و 
روســیه پرداخت و گفت: شــبکه ریلی ایران در دو نقطه در دریای خزر و سه نقطه ریلی با 
شــبکه ریلی روسیه دارای ارتباط اســت که شامل بنادر امیرآباد و کاسپین و مرزهای ریلی 
اینچه برون و ســرخس است.مدیرعامل راه آهن روسیه نیز در این دیدار با بیان اینکه یکی 
از اهداف راه آهن روسیه توســعه کریدور شمال-جنوب است، افزود: برای آغاز حمل و نقل 
در این مســیر ۳۶ قطار کانتینری به سمت خلیج فارس ارسال شده است و در سال ۲۰۲۲ 
توانســتیم با کاهش مدت زمان حمل، هر ماه تردد یک قطار را در این مسیر داشته باشیم.

اولگ بلازیوروف افزود: در ســال ۲۰۲۴ نیز، یادداشت تفاهمی در زمینه حمل کانتینر بین 
دو طرف امضا شد که در نتیجه اجرای آن، چهار قطار در هر ماه ارسال شده است.رفع موانع 
برای حمل نفت و زغال سنگ از کریدور شمال- جنوب و رسیدن به تعرفه مناسب از دیگر 
مواردی بود که مدیرعامل راه آهن روســیه به آن اشاره کرد. مدیرعامل راه آهن روسیه در 
خصوص احداث مســیر ریلی رشت- آستارا نیز گفت: این پروژه برای روسیه اهمیت خاصی 
دارد و آماده همکاری به منظور تحقق اهداف مشــترک هستیم. اما کریدور شمال به جنوب 
چیســت و چرا این کریدور از اهمیت بالایی برخوردار است؟کریدور شمال-جنوب مسیری 
چندوجهی )ریلی، جاده ای و دریایی( از سن پترزبورگ به بندر بمبئی هند به طول ۷.۲ هزار 
کیلومتر است که از ایران می گذرد و هدف پروژه کریدور حمل و نقل چندوجهی بین المللی 
شمال-جنوب، جذب ترافیک ترانزیتی از هند، ایران و کشورهای حوزه خلیج فارس به اروپا 
از طریق خاک روســیه است.کریدور خط آهن شــمال به جنوب به کجا رسید؟بنابر گفته 
کارشناســان، تکمیل کریدور شمال -جنوب علاوه بر توســعه ترانزیت بین المللی و استفاده 
از ظرفیت های ســرزمینی، یک منبع درآمد پایدار برای ایران اســت و پیش بینی می شود با 
عملیاتی شدن این کریدور تا حدی وابستگی کشور به درآمدهای نفتی کاهش یابد. همچنین 
این کریدور در مقایسه با مسیرهای سنتی از نظر مسافت و زمان تا ۴۰ درصد کوتاه  تر و از 

نظر هزینه تا ۳۰ درصد ارزان  تر است.

سخنگوی وزارت خارجه درباره ادعای استفاده ایران از کودکان برای شبکه سازی علیه اسرائیل گفت: کیفیت انهام زنی علیه ایران سخیف شده، 
این ادعا مضحک و بی مبنا اســت، ما نه نایب داریم و نه نیاز داریم.به گزارش خبرنگار مهر، اســماعیل بقایی ســخنگوی وزارت امور خارجه در 
نشست خبری، که صبح امروز برگزار شد، اظهار داشت: روز زن را به همه زنان و مادران کشورمان تبریک می گویم و افتخار می کنیم که الگوی 
زنان ما حضرت فاطمه )س( است. همچنین میلاد مسیح را به همه مسیحیان تبریک عرض می کنم.وی در مورد سخنان مقام معظم رهبری 
درباره حمایت آمریکا از اغتشاشات در ایران، ادامه داد: از کوزه همان بیرون تراود که در اوست. سخنان مقام های آمریکای برای ما تازگی ندارد. 
اینکه یک مقام ارشــد دولت دموکرات در آمریکا این موضوع را بر زبان بیاورد و بر مســائل داخلی یک کشور مداخلاتی داشته باشد، برگ سیاه 
دیگری از کتاب قطور از مداخلات آمریکا در ایران است و این اقدام آنها به شدت محکوم است.وی ادامه داد: از کودتای ۲۸ مرداد ۳۲ و دخالت ها 
و حمایت های آمریکا در جنگ تحمیلی و کمک به تجهیز صدام به سلاح شیمیایی و … تحریم های غیرقانونی همه این ها از سوی آمریکا صورت 
گرفته است.وی در مورد صرف نظر کردن آمریکا از جایزه تعیین شده برای الجولانی، گفت: مردم سوریه حتماً خودشان عاقل هستند که بتوانند 
در مورد کشورشان تصمیم گیری کنند. این اظهار نظر نشاندهنده خوی آمریکا برای سیطره جویی و مداخله در امور داخلی دیگر کشورهاست. 
این دخالت ها جز ناامنی و تکه تکه شدن کشورها نتیجه دیگری نداشته است. فهرست هایی که آمریکا در مورد موضوعات مختلف درست کرده 
یک ابزار از مجموعه جعبه ابزار آمریکا برای پیشــبرد سیاســت خارجی آمریکاست. اگر فهرست کشورهای حامی تروریست را نگاه کنید، جابه 
جایی هایی که صورت گرفته مؤید این اســت که این فهرســت سازی ها چیزی جز ابزاری برای اعمال فشار به کشورها نیست. حقوق بشر هم 
یکی دیگر از ابزارها ست که آمریکا از آن استفاده می کند.ارتباط با مصر همواره روند رو به جلویی داردبقایی در مورد سفر پزشکیان به مصر و 
روند ارتقای رابطه تهران و قاهره، گفت: این سفر برای شرکت در اجلاس چندجانبه دی ۸ بود. این سازمان نزدیک به سه دهه ایجاد شده است. 
شرکت در روندهای چندجانبه هم به جهت اهمیت آن نهاد و هم اینکه فرصتی برای رایزنی های دوجانبه مهم است. در عین حال مصر کشور 
بزرگی در منطقه است و یکی از کشورهای تأثیر گذار جهان اسلام و عرب است. در راستای سیاست همسایگی همواره پیگیر ارتقای روابط با 
کشــورها بودیم. ارتباط با مصر همواره روند رو به جلویی دارد.ورود ما در ســوریه برای مقابله با تروریسم بوده استوی درباره تحولات سوریه و 
سیاست ایران و ارتباط با گروه های مخالف گفت: ورود ما در سوریه برای مقابله با تروریسم بوده است. از قبل این فعالیت ها، ما با برخی گروه ها 
در ارتباط بودیم اما ارتباط مستقیم در حال حاضر وجود ندارد.بقائی درمورد قطعنامه های صادره علیه رژیم صهیونیستی گفت: این هفته در یک 
روز سه قطعنامه در رابطه با رژیم صهیونیستی و فلسطین اشتغالی و لبنان صادر شد. یک قطعنامه هر ساله است و از سال ۲۰۰۷ در رابطه با 
آثار تجاوزات رژیم به زیرســاخت های لبنان و خصوصاً حمله به ذخایر نفت لبنان که منجر به نشت نفت شد، است. مجمع عمومی از آن سال 
مسئولیت رژیم را یادآور می شود و باید خسارات وارده به محیط زیست را جبران کند.وی کفت: دومین قطعنامه در رابطه با تاکید بر مالکیت 
مردم فلســطین بر منابع طبیعی خودشان است. این در راستای طرح نسل کشی است که منابع زیرزمینی فلسطین اشغالی مورد تعرض قرار 
گرفته اســت.وی افزود: قطعنامه دیگر از طرف مجمع عمومی درخواست رای مشورتی از دیوان دادگستری می شود و مربوط به متوقف کردن 
فعالیت آن روا توسط رژیم است و از دیوان خواسته شده در خصوص نقش طرف های سازمان ملل اعلام نظر کند. در مورد وضعیت اشغالگری 
آرای مختلفی از سوی دیوان صادر شده است. مهمترین رای دیوان و ۶ دستور برای توقف نسل کشی است که متاسفانه تاکنون ادامه دارد.ایران 
نه نایبی دارد و نه نیاز به نایب داردبقائی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه یکی از شبکه های تلویزیونی غربی ادعای بسیار عجیبی 
مطرح کرده است که ایران به دنبال استفاده از کودکان برای ایجاد شبکه نیابتی در اروپا علیه اسرائیل است. واکنش شما به این ادعا چیست؟ 
گفت: این ادعا هم مضحک و شرم اور و هم غیراخلاقی است. این ادعا در از مسئولیت حرفه ای رسانه ای است. این نشان می دهد کیفیت اتهام 
زنی علیه ایران چقدر سخیف شده که چنین ادعایی را مطرح می کنند. این سخن بی مبناست. ما همواره اعلام کردیم که ما نه نایبی داشتیم و 
نه نیاز به نایب داریم. الحمدالله ایران ایران است.هفته آخر دی گفتگوها با اروپا اغاز می شودبقایی درباره مذاکرات ایران و اروپا، گفت: گفتگوها با 
توافق طرفین ادامه خواهد داشت. نشست قبلی در آذرماه برگزار و قرار شد گفتگو با همان محور برگزار شود. موضوع هسته ای هم یکی از این 
موضوعات است. این نشست در هفته آخر دی ماه برگزار خواهد شد.بقایی درباره بسته شدن حریم هوایی سوریه به روی هواپیماهایی ایرانی و 
تماس با شورشیان حاکم بر دمشق گفت: از خیلی قبل با جریان های مختلف معارض در سوریه در ارتباط بودیم. ورود ما در سوریه برای مقابله 
با تروریسم و جلوگیری از سرایت ناامنی به کشورهای منطقه بوده و تلاش کردیم برای پیشبرد روندهای سیاسی در سوریه کمک کنیم.وی با 
اشاره به گفتگوهای ایران با ۳ کشور اروپایی، گفت: این گفتگوها با توافق طرفین ادامه خواهد داشت. تفاهم شد در نشست قبلی که با همان 
محتوا و جنس این گفتگوها ادامه داشــته باشــد. ما مطالبات و نگرانی های خودمان را در خصوص منطقه و دیگر موضوعات مطرح می کنیم. 
موضوع هسته ای هم یکی از آنان است. تاریخ هم مشخص شده و هفته آخر دی ماه برگزار خواهد شد.بقائی در مورد تاثیر تحولات سوریه بر روند 

گفتگو با کشورهای منطقه گفت: هیچ گفتگویی در خلا صورت نمی پذیرد، گفتگوها در روابط تاثیرگذار است. اجلاس ۸ کشور اسلامی از این 
جهت بسیار مهم بود. در حاشیه این اجلاس نشستی در سطح سران برای بررسی تحولات غزه و لبنان برگزار شد. حتماً تحولات، در نوع نگاه ها 
کشورها اثرگذار است.شرارت های هر طرفی که علیه ایران اقدامی کنند را به خودشان بازخواهیم گرداندسخنگوی وزارتخارجه در مورد در مورد 
اظهارات وزیرخارجه ترکیه مبنی بر امکان جنگ میان ایران و رژیم اسرائیل گفت: هریک از طرف های دخیل در منطقه روایت های خودشان را 
دارند. انچه مهم است اینکه همه کشورها باید مراقبت کنند و موضوع را عادی جلوه ندهند. شرارت های هر طرفی که علیه ایران اقدامی کنند 
را به خودشــان بازخواهیم گرداند.وی در مورد عضویت اذربایجان در ســازمان دی ۸ تصریح کرد: درخواست عضویت اذربایجان برای دی ۸ از 
سال ۲۰۲۱ مطرح بوده است. ما در قالب سیاست همسایگی و در چارچوب روابط دو کشور حمایت کرده ایم. به اذربایجان تبریک میگوییم. سه 
کشور از اعضای این سازمان همسایه ایران هستند که آن را به فال نیک می گیریم.پیگیری قتل دو شهروند ایرانی در فرانسه وی در مورد قتل 
۲ تبعه ایرانی در فرانسه گفت: به خانواده های این افراد تسلیت میگوییم. از زمانی که مطلع شدیم سفارتمان در فرانسه موضوع را پیگیری کرد. 
برای ما ابعاد این قضیه روشن نیست. با توجه به اینکه ضارب در بازداشت پلیس است انتظار داریم که ابعاد ان سریع تر مشخص شود. مراجع 
ذیربط فرانسه زودتر در این مورد اطلاع رسانی کنند.بقائی درمورد تصویب تجارت اتحادیه اوراسیایی گفت: این سازمان یک سازمان چندجانبه 
اقتصادی است که از مدت ها قبل مراوداتی داشتیم. ما در قالب موافقتنامه تجارت ترجیحی در ارتباط بودیم. در عین حال موافقتنامه اصلی که 
مبنای همکاری جدی است در دستورکار بوده و تصویب آن به این معناست که هر ۵ کشور این اتحادیه آن را تصویب کردند.وی ادامه داد: از 
لحاظ قانونی زمینه برای اجرای موافقتنامه وجود دارد، ضمن اینکه به زودی نشست شورای عالی اقتصادی اتحادیه در روسیه برگزار می شود و 
وزیر صنعت و معدن و تجارت شرکت می کنند.بقائی درمورد دیدار وزرای خارجه ایران و ترکیه در قاهره گفت: موضوع سوریه یکی از موضوعات 
بوده و در گفتگوهای ما بحث شده است. ما موضع اصولی مان مشخص است. حفظ حاکمیت و یکپارچگی سوریه و تصمیم گیری در مورد آینده 
ســوریه توسط خود سوری ها در موردش اجماع است. مهم اســت طرف های ذی مدخل در سوریه در عمل به آن پایبند باشند. مهم است که 
سوریه تبدیل به مامن برای رشد تروریسم نشود.با توجه به رفتار جریانات حاکم در سوریه تصمیم گیری خواهیم کردسخنگوی وزارت خارجه با 
اشاره به روابط با سوریه گفت: روابط دو ملت سابقه دیرینه دارد. از جهت تمدنی و سیاسی رابطه دیرپایی با سوریه داشتیم. همواره هم خیرخواه 
سوریه بودیم و تلاش کردیم به آنان برای غلبه بر تروریسم کمک کنیم. در آینده هم با توجه به رفتار جریانات حاکم تصمیم گیری خواهیم کرد.

عادی ســازی متاسفانه صرفاً باعث جری شدن رژیم صهیونیستی شده استبقائی در مورد ادعای عادی سازی روابط میان عربستان و اسرائیل، 
گفت: ما تحولات را رصد می کنیم. عادی ســازی متاســفانه صرفاً باعث جری شدن رژیم صهیونیستی شده است. عادی سازی باعث فراموشی 
جنایات علیه مردم فلسطین نخواهد بود. عادی سازی جنایت و شرارت آن چیزی است که کشورهای منطقه اخلاقاً و از لحاظ حقوقی موظف 
هســتند با آن برخورد کنند.اواخر دی توافقنامه ایران و روسیه امضا می شودوی درمورد توافقنامه ایران و روسیه عنوان کرد: برای تعیین زمان 
مناسب جهت امضا، طرفین مشغول رایزنی بودند و به زودی در یک سفر دوجانبه این کار به سرانجام می رسد. اواخر دی ماه انشالله امضا می شود.

سخنگوی وزارتخارجه در مورد ادعای ارسال پیام توسط ترامپ به ایران تصریح کرد: اطلاعی ندارم. در خصوص مذاکره هم ما هیچگاه میز را ترک 
نکردیم و به ادامه مذاکرات مقید بودیم. در صورتی که طرف های دیگر به رعایت آداب مذاکرات احترام بگذارند ما منعی برای مذاکرات جهت 
تامین منافع ملت ایران نداریم.سخنگوی وزارتخارجه در مورد سفر مقامات امریکایی به بغداد گفت: در مورد موضوعات داخلی عراق باید خودشان 
تصمیم بگیرند. انچه برای ما روشن است اینکه در جریان مبارزه با داعش و رها کردن عراق از خطر و تهدید ناشی از تروریست و داعش مردم 
عراق مبارزه کردند. طرف های امریکایی یا سایر طرف هایی ک ما در سابقه شان مبنی بر اینکه هیچگاه خیر مردم منطقه را نخواستند تردیدی 
نداریم.بقائی در مورد حضور چند گروه معارض در ســوریه و احتمال بازگشــت ناامنی تصریح کرد: این موضوع نگرانی عمده ما از ابتدای شکل 
گیری تحولات در سوریه از ۱۳ سال پیش بود. اینکه سوریه دچار بی دولتی نشود و گروه های افراطی سوء استفاده نکنند. ما امیدواریم روندی که 
به عنوان روند گذار در سوریه نام نهادند به شیوه ای انجام شود که این کشور دچار ناامنی بیشتر و سرریز به منطقه اطراف نشود. در گفتگوهای 
خود ما این نگرانی را مطرح کردیم.ایران هیچوقت میز مذاکره را تعطیل نکرده است وی در مورد آمادگی ایران برای مذاکرات هسته ای افزود: 
ایران هیچوقت میز مذاکره را تعطیل نکرده است. در طی دو دهه همیشه خود را به روندها برای گفتگو جهت رفع نگرانی متعهد دانستیم. الان 
که وقتی صحبت می شود که ایران آیا آماده تداوم است باید به سابقه موضوع نگاه کنیم که طرف مقصر که بود. در ادامه هم با توجه به رفتارها 
و عملکردهای طرف ها تصمیم گیری خواهیم کرد. ایران هیچوقت طرف متوقف کننده مذاکرات نبوده است.ســخنگوی وزارت خارجه درمورد 
فوت یک شهروند روسی در شمال ایران اظهار کرد: ما متاثر شدیم و موضوع در دست پیگیری است و مراجع قضایی پیگیر هستند.جمهوری 
قبرس را به رسمیت می شناسیم وی در مورد وجود پرچم قبرس شمالی در دیدار رئیس جمهور در قاهره گفت: ما دولت قبرس را به رسمیت 
می شناسیم و مشخص است.بقائی در مورد تحولات سوریه و روند روابط ایران با ترکیه بیان کرد: ترکیه همسایه مهم ما است و ما همیشه به 
روابط با این کشــور پایبند هســتیم و در آینده هم به طور جدی ادامه خواهیم داد. روابط بر اساس حسن همجواری به نفع دو کشور است. در 
خصوص اختلافات هم صحبت می کنیم.سخنگوی وزارت خارجه در مورد اظهارات ترکیه نسبت به کردهای سوریه افزود: همه طرف های دخیل 
در موضوع سوریه تعهد روشنی برای اتخاذ رویکرد جامع و آینده نگرانه دارند. نگاه گزینشی فکر نمی کنم کمک کننده باشد. احترام به تمامیت 
ارضی سوریه یک هسته است و باید در مورد همه اجزا و حاکمیت سوریه اعمال شود.وی ادامه داد: ما متاسفانه شاهدیم بخش هایی از سوریه در 
اشغال برخی طرف هاست. آمریکا هنوز نیروی نظامی در سوریه دارد و در روند تثبیت امنیت اختلال ایجاد می کند. همه طرف هایی که مدعی 
نگرانی نســبت به یکپارچگی ســوریه هستند نمی توانند در واکنش به اشغال سوریه توسط اسرائیل بی تفاوت بمانند. نزدیک به ۵۰۰ کیلومتر 
مربع مجدد به اشغال رژیم درآمده است.بقائی درمورد پیگیری ها نسبت به شهادت کارمند سفارت ایران در سوریه گفت: ما به جد این موضوع 
را پیگیر هستیم. برای ما روشن نشده کدام گروه تروریستی ایشان را به شهادت رساندند. این اتفاق در همان روزی که دمشق سقوط کرد اتفاق 
افتاد.وی در مورد اینکه ایران و عراق برای جلوگیری از تسری اشوبها به دیگر کشورها گفت: جمهوری اسلامی ایران بعنوان یک کشور مستقل 
و قاطع در برابر هرگونه تهدید کار خودش را انجام می دهد. سایر کشورها بر اساس ایمانی که به اسن مشیر و ضرورت مقابله با اشغالگری دارند 
به وظایف خودشان عمل می کنند.وضعیت اتباع ایرانی در سوریهسخنگوی وزارت خارجه در مورد وضعیت اتباع ایرانی در سوریه و خروج آنان 
گفت: توصیه می کنیم که هموطنان با توجه به شــرایط مبهم و شــکننده به سوریه سفر نکنند. در خصوص اتباع، ما به موقع توانستیم آنها را 
خارج کنیم. عددهایی که گفته شده شامل همه کسانی بوده که از سوریه خارج شدند شامل مستشاران نظامی و همچنین ایرانیانی که حضور 
داشتند است. جمع بسیاری از این ها در همان ایام از سوریه خارج شدند و در حال حاضر فکر نمی کنم اتباع غیر مقیم در سوریه داشته باشیم.

بقائی در مورد ناامنی مجدد در منطقه و حملات به یمن گفت: چیزی که مشــخص اســت این است که تجاوز نظامی آمریکا، انگلیس و رژیم 
صهیونیســتی در تضاد با منشــور ملل متحد است و علاوه بر اینکه زیرســاخت های مدنی یمن را مورد اصابت قرار دادند، نقض فاحش اصول 
بشردوستانه است و جنایت جنگی محسوب می شود. سکوت سازمان ملل و بی عملی کشورها باعث ترویج بی قانونی می شود. در این ۱۴ ماهه 
چیزی از این اصول باقی نمانده است و به سادگی دارد از طرف اعضای دائمی شورای امنیت زیرپا گذاشته می شود.وی گفت: ما این اقدامات را 
محکوم می کنیم. این وضعیت دچار تناقض است. شورای امنیت که باید به وظایف خودش عمل کنند، دچار مشکل شده است چون کشورهای 

عضو این خطا را انجام می دهند.

سفیر ایران در روسیه در دیدار با سخنگوی وزارت امور خارجه این کشور بر توسعه همکاری های دوجانبه رسانه ای تاکید کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، 
کاظم جلالی، سفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه با ماریو زاخارووا، سخنگوی وزارت امور خارجه فدارسیون روسیه دیدار و درباره توسعه همکاری ها 
و تعاملات ایران و روســیه گفتگو و تبادل نظر کرد.ســفیر جمهوری اسلامی ایران در این دیدار ضمن تبریک روز تولد زاخارووا و سال جدید به دولت 
و ملت روسیه، با تاکید بر روابط روزافزون ایران و روسیه بویژه در زمینه رسانه، گفت: امسال نقطه عطفی در روابط دو کشور بود، در این سال همکاری ها و فعالیت های مشترک در همه 
حوزه ها افزایش یافت که یک نمونه موفق آن بریکس بود و انصافاً روسیه اجلاس بریکس را به خوبی مدیریت کرد.وی با بیان اینکه روابط روزافزون ایران و روسیه دشمنانی دارد، بر گسترش 
همکاری های رسانه ای و تدوین استراتژی و نقشه راه رسانه ای برای مقابله با هجمه ها و تبلیغات منفی رسانه ای تاکید کرد.زاخارووا نیز در این دیدار با تایید گسترش همکاری های ایران و 
روسیه، روابط با ایران را برای روسیه با اهمیت توصیف کرد.وی همچنین از پیشنهاد تقویت همکاری های رسانه ای روسیه و ایران و تقویت تعاملات میان مقامات و فعالان رسانه ای دو کشور 
استقبال کرد.سخنگوی وزارت خارجه روسیه تاکید کرد: دو کشور باید سلسله نشست های مشورتی برای هماهنگی در اطلاع رسانی داشته باشند تا ضمن حمایت از جریان آزاد رسانه ای 

دو کشور و اطلاع رسانی دقیق با القائات دروغین رسانه های غربی برای تخریب روابط مقابله کنند.

معاون اول رئیس جمهور گفت: خیرین باید به سمت وقف علمی در زمینه آموزشی و پژوهشی حرکت کنند. برای اقدام سازمان یافته 
تر در این زمینه دولت باید اقداماتی انجام دهد. همکاری جدی بین خیرین و دولت باید ایجاد شود تا با سازوکارهای ایجاد شده، هدف 
خود را دنبال کنیم.به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف صبح امروز در جشنواره ملی نشان نیکوکاری با تشکر از موسسات خیریه فعال در 
کشور، اظهار کرد: خیریه در ذات مردم ماست و ریشه در ارزش های فرهنگی ما دارد. خیر علاقه ای به معرفی خود ندارد و این مزیت 
فوق العاده ای است و دنبال ارزیابی از سوی خلق خدا نیست. قدردانی از کار خیر برای تکثیر کار خیر است.وی ادامه داد: وقف کار خیر 
مستمر است. بعد از پیروزی انقلاب با بحران کلاس درسی و خوابگاه دانشجویی مواجه بودیم که خیران این نیازها را ساختند. بعضی از 
خیرین هم اعتقاد به استمرار بهره برداری از کار خیر خود داشتند. همواره آگاهی خیرین به نیازهای اجتماعی مردم وجود داشته است. 
وقف یک امر پویاســت و و خیّر متناســب با شرایط زمان انجام می شود مثلا وقتی با بحران کلاس درس مواجه می شویم باید نهضت 
ساخت مدرسه به راه بیفتد که این نهضت در سه دهه گذشته موفق بوده است.معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: انقلاب ما یک 

انقلاب فرهنگی بود و از روزهای اول انقلاب، به آموزش و علم و فناوری توجه شد و این شاخص ها، امروز قابل مقایسه با اول انقلاب نیست. قرار بود نیازهای آموزشی خود را تامین کنیم و 
خوداتکا شویم. نرخ بی سوادی در خیلی از استان ها نگران کننده بود، ولی در آموزش قبل از دانشگاه خوب نتیجه گرفتیم و الان وضعیت سوادآموزی خیلی خوب است. در زمینه آموزش 

عالی و توسعه علم، غیر از خوابگاه سازی که برای خیرین ملموس بود، در سایر بخش ها خیلی موفق نبودیم.

تاکید ایران و روسیه برای توسعه همکاری های دوجانبه 
رسانه ای

در جشنواره ملی نشان نیکوکاری

عارف: خیرین به سمت وقف علمی در کشور حرکت کنند

بقایی: اتهامات علیه ایران برای ایجاد شبکه نیابتی در اروپا سخیف و مضحک است
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گزیده خبرگزیده خبر بانک مرکزی اعلام کرد:

رشد اقتصادی ۲.۷ درصدی در تابستان

 افزایش تشکیل سرمایه به ۴.۶ درصد رسید طبق اعلام بانک مرکزی، رشد تولید ناخالص 
داخلی در فصل تابستان، به ۲.۷ درصد و رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در این فصل 
به ۴.۶ درصد رســید.به گزارش ایسنا، در سه ماهه دوم سال ۱۴۰۳ »تشکیل سرمایه ثابت 
ناخالص« از رشــد ۴.۶ درصدعی نســبت به دوره مشابه ســال قبل برخوردار بوده است؛ 
به طوری که در دوره مزبور، رشــد تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص در دو زیربخش اصلی 
»ماشــین آلات« و »ســاختمان« به ترتیب معادل ۴.۴ و ۴.۸ درصد بوده است. همچنین، 
رشــد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در سه ماهه دوم ســال ۱۴۰۲ معادل ۴.۳ درصد و در 

دو زیربخش اصلی »ماشین آلات« و »ساختمان« به ترتیب ۷.۲ و ۲.۲ درصد بوده است.
در مجموع عملکرد تولید ناخالص داخلی کشور به قیمت پایه در شش ماهه اول سال ۱۴۰۳ 

»با احتســاب نفت« و »بدون احتساب نفت« به قیمت های ثابت سال ۱۴۰۰ به ترتیب به 
چهار هزار و ۳۶ و سه هزار و ۷۰۳ میلیارد تومان رسید که نسبت به دوره مشابه سال قبل به 
ترتیب با افزایش ۲.۹ و ۲.۴ درصدی همراه بوده است. تحقق رشد اقتصادی مثبت در فصول 
اول و دوم ســال  جاری در امتداد رشد اقتصادی مثبت کلیه فصول سال ۱۴۰۲ حکایت از 
تداوم رشد فعالیت های اقتصادی در کشور دارد.مولفه های رشد اقتصادی در سه ماهه دوم 
سال ۱۴۰۳مطابق این گزارش، بررسی عملکرد رشد اقتصادی بر حسب گروه فعالیت های 
اقتصادی )به قیمت های ثابت ســال ۱۴۰۰( نشان می دهد، رشد تولید ناخالص داخلی در 
سه ماهه دوم سال ۱۴۰۳ حاصل تحقق رشد مثبت ارزش افزوده در تمامی گروه های اصلی 
بوده اســت. لازم به توضیح است در دوره مزبور، رشد محقق شده گروه های »نفت و گاز«، 

»کشــاورزی، جنگلداری و ماهیگیری«، »خدمات« و »صنایع و معادن« نسبت به دوره 
مشــابه سال قبل به ترتیب معادل ۸.۸، ۲.۸، ۲.۵ و ۱.۷ درصد است.  همچنین، بررسی 
تولید ناخالص داخلی برحســب اقلام هزینه نهایی )به قیمت های ثابت سال ۱۴۰۰( در 
سه ماهه دوم سال ۱۴۰۳ نشان می دهد، »تشکیل سرمایه ثابت ناخالص«، »هزینه های 
مصرف نهایی بخــش دولتی و هزینه های مصرف نهایی بخــش خصوص« به ترتیب از 
نرخ های رشد ۴.۶، ۴.۴ و ۲.۴ درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل برخوردار بوده اند.در 
این دوره رشــد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص به تفکیک »ماشین آلات« و »ساختمان« 
به ترتیب معادل ۴.۴ و ۴.۸ درصد بوده است.رشــد اقتصادی ۲.۷ درصدی در تابستان/ 
رشد تشکیل سرمایه به ۴.۶ درصد رسیدمولفه های رشد اقتصادی در شش ماهه اول سال 
۱۴۰۳بررسی عملکرد رشد اقتصادی بر حسب گروه فعالیت های اقتصادی در شش ماهه 
اول ســال ۱۴۰۳ نشان می دهد، رشد ارزش افزوده گروه های »نفت و گاز«، »کشاورزی، 
جنگلداری و ماهیگیری«، »صنایع و معادن« و »خدمات«، نســبت به دوره مشابه سال 
قبــل به ترتیب معادل ۹.۳، ۲.۸، ۲.۴ و ۲.۲ درصد بود که به ترتیب از ســهمی معادل 
۰.۷، ۰.۴، ۰.۸، و ۱.۰ واحد درصد در رشد اقتصادی شش ماهه اول سال ۱۴۰۳ برخوردار 
بوده انــد. در دوره مزبور ارزش افزوده بخش »صنعت« به قیمت های ثابت ســال ۱۴۰۰ 
از افزایش ۱.۷ درصدی نســبت به شــش ماهه اول ســال ۱۴۰۲ برخوردار بود؛ به طور 
مشخص در این بخش رشد شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی ۱۰۰ نفر و بیشتر   با 
اختصاص سهم حدود ۷۰ درصد از ارزش افزوده بخش صنعت، نسبت به شش ماهه اول 
ســال ۱۴۰۲ معادل ۱.۳ درصد بود.بررسی عملکرد رشد شاخص مزبور به تفکیک رشته 
فعالیت های صنعتی )بر حســب کدهای ISIC دو رقمی( نشان می دهد که در شش ماهه 
اول سال ۱۴۰۳ از مجموع ۲۴ گروه اصلی، ۱۵ گروه )با ضریب اهمیت ۸۳.۷ درصدی از 
شاخص کل( از رشد مثبت تولید برخوردار بوده اند؛ از جمله صنایعی که بیش ترین سهم 
را در رشد محقق شــده این دوره داشته اند می توان به »صنایع تولید مواد و محصولات 
شیمیایی«، »صنایع تولید فلزات اساسی«، »صنایع تولید مواد غذایی« و »صنایع تولید 
ماشــین آلات مولد و انتقال نیروی برق و دســتگاه های برقی« اشاره کرد.  براساس این 
گزارش، بررسی تولید ناخالص داخلی برحسب اقلام هزینه نهایی در شش ماهه اول سال 
۱۴۰۳ نشان می دهد »تشکیل سرمایه ثابت ناخالص«، »هزینه های مصرف نهایی بخش 
خصوصی« و »هزینه های مصرف نهایی بخش دولتی« به قیمت های ثابت ســال ۱۴۰۰ 
به ترتیب از نرخ رشد ۴.۱، ۱.۹ و ۰.۶ درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل برخوردار 
بوده اند.رشــد محقق شده »تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص« در دوره مزبور عمدتا متاثر 
از رشــد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در دو زیربخش »ماشین آلات« و »ساختمان« به 
ترتیب معادل ۲.۹ و ۵.۲ درصد بوده است.  گفتنی است؛ است که رشد تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص )به قیمت های ثابت سال ۱۴۰۰( در بخش »ماشین آلات« در فصول اول 
و دوم ســال جاری به ترتیب معادل ۰.۹ و ۴.۴ درصد نســبت به دوره مشابه سال قبل 

تحقق یافته است.

زمان پیوستن اعضای جدید به بریکس 
مشخص شد

دســتیار ارشد رئیس جمهور روسیه گفت: کشورهای مشتاق پیوستن به بریکس از اول ژانویه به 
شرکای بریکس تبدیل خواهند شد.به گزارش ایسنا، یوری اوشاکوف، دستیار ارشد رئیس جمهور 
روسیه اظهار کرد: روســیه از برخی کشورها تاییدیه هایی دریافت کرده است که آماده پیوستن 
به بریکس هســتند، بنابراین از اول ژانویه به آنها این وضعیت اعطا خواهد شد.دســتیار ارشــد 
رئیس جمهور گفت: یکی از نتایج مهم اجلاس در کازان، ایجاد رده کشــورهای شریک بریکس و 
دستیابی به فهرستی متشکل از ۱۳ کشور بود. دعوت نامه هایی برای کشورهای بلاروس، بولیوی، 
اندونزی، قزاقســتان، کوبا، مالزی، تایلند، اوگاندا و ازبکستان ارســال شد.اوشاکوف افزود: از اول 
ژانویه ۲۰۲۵، آنها رسما وضعیت کشورهای شریک بریکس را کسب خواهند کرد و انتظار داریم 
که در آینده نزدیک از چهار کشــور دیگر که دعوت نامه هایی نیز برای آن ها ارســال شده است، 
پاســخ هایی دریافت شــود. وی خاطرنشــان کرد:  اریتره نیز به دنبال همکاری با بریکس است.

اوشــاکوف تصریح کرد: بیش از ۲۰ کشــور به بریکس علاقه نشــان می دهند و درهای بریکس 
به روی کشــورهای همفکر باز اســت.بیزنس گزارش کرد : در حال حاضر کشورهای دیگری نیز 
به گفت وگوی سیستمی با بریکس علاقه نشــان دادند که شامل کشورهای آذربایجان، بحرین، 
بنگلادش، بورکینافاسو، کامبوج، چاد، کلمبیا، جمهوری کنگو، گینه استوایی، هندوراس، لائوس، 
کویت، مراکش، میانمار، نیکاراگوئه، پاکستان، فلسطین، سنگال، سودان جنوبی، سریلانکا، سوریه، 

ونزوئلا و زیمبابوه هستند.

برداشت ایران از پارس جنوبی از قطر 
جلوتر است

رییس عملیات مخازن مشترک مجتمع 
گاز پارس جنوبی گفت: برداشــت گاز 
ایران از پارس جنوبی از قطر بیشــتر 
اســت.به گزارش ایسنا، مسعود زنگنه 
در حاشــیه بازدید اصحاب رســانه از 
مجتمــع گاز پارس جنوبــی با بیان 
اینکه روزانــه ۵۸۵ میلیون مترمکعب 
گاز شــیرین از ۱۳ پالایشــگاه گازی 
پــارس جنوبی به خطوط سراســری 
گاز کشور تزریق می شود، اظهار کرد: 
هشت مخزن متمرکز موجود در پارس  
جنوبی ظرفیت ذخیره سازی اسمی ۶۴۰ هزار مترمکعب معادل چهار میلیون بشکه را دارند.وی 
افزود: روزانه ۴۵۰ هزار بشــکه میعانات گازی به پالایشــگاه میعانات گازی خلیج فارس و ۱۲۰ 
هزار بشکه به پتروشیمی نوری ارسال می شود.رییس عملیات مخازن مشترک مجتمع گاز پارس 
جنوبی با بیان اینکه هم اکنون ۷۰ درصد بنزین کشــور از طریق پالایشــگاه ستاره خلیج فارس 
تولید می شــود، گفت: تأسیسات ذخیره سازی میعانات گازی در پارس جنوبی دارای دو ایستگاه 
اندازه گیری در ورودی مخازن و دو ایستگاه اندازه گیری در خروجی آن هستند که در واقع کمیت  
و کیفیت میعانات را محاســبه می کنند.زنگنه با اشاره به اتصال تأسیسات ذخیره سازی میعانات 
گازی در پارس جنوبی به گوی های شناور برای صادرات گفت: برنامه های کوتاه مدت برای توسعه 
این تأسیســات تقریباً به نتیجه رسیده و طرح های بلندمدت بر اساس برنامه ریزی های موجود تا 
پایان ســال ۱۴۰۴ به نتیجه خواهد رســید و امید داریم با به نتیجه رسیدن این طرح ها شرایط 
ذخیره سازی میعانات گازی در عسلویه افزایش یابد.به گفته وی مجتمع های پالایشی در منطقه 
پارس جنوبی از محدوده شهرستان بیدخون تا شهرستان کنگان احداث شده است، نزدیک  ۱۰۰ 
کیلومتر طول ۱۳ پالایشــگاه گازی در پارس جنوبی است که در قالب دو سایت ۱ و ۲ مدیریت 

می شود.

تولید موتورهای جاروبرقی  خانگی و 
صنعتی در کشور

یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید موتور جاروبرقی های خانگی و صنعتی شد.به گزارش 
ایســنا، صدف صفدرزاده، قائم مقام مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان با اشاره به سابقه 
۳۰ ســاله این شــرکت در تولید تخصصی جاروبرقی، گفت: پروژه تولید موتور جاروبرقی 
در ســال ۹۰ در شــرکت مطرح شد و در ســال ۹۲ موتورهای جاروبرقی را تولید کردیم. 
این شــرکت در سال گذشــته در حوزه فناوری برق و الکترونیک و سیستم های خودکار 
به عنوان یک شــرکت دانش بنیان معرفی شــد.صفدرزاده با بیان اینکه صفر تا صد تولید 
محصولات جاروبرقی در این شرکت انجام شده است، اظهار کرد: با توجه به مشکلاتی که 
در حوزه برق وجود دارد، ما در این شــرکت در حال برنامه ریزی برای به کارگیری پنل های 
خورشیدی برای تولید برق هســتیم. در تلاش هستیم از فضای کارخانه ای که در اختیار 
داریم، با نصب پنل های خورشــیدی، برق مجموعه را تامین کنیم.به نقل از روابط عمومی 
صندوق نوآوری و شــکوفایی، وی در خصوص حمایت های صندوق نوآوری و شکوفایی از 
شــرکت های دانش بنیان و توسعه محصولاتشان، تصریح کرد: ما با صندوق نوآوری از زمان 
دانش بنیان شدنمان در ارتباط بودیم. صندوق، حمایت های قابل توجهی در پیشبرد پروژه 
تولید موتورها به ما ارائه داد و با بازدید از شرکت و محصولات تولیدی ما تسهیلات مورد نیاز 
را در اختیارمان قرار داد. فعالیت های صندوق نوآوری برای توسعه شرکت های دانش بنیان و 
افزایش تولید محصولاتشان قابل تقدیر است و حضورشان در کنار این شرکت ها برای ارائه 

پروژه های مورد نیاز و به روزتر، رشد و پیشرفت کشور را در همه زمینه ها به همراه دارد.

رونمایی اولین چاه نفتی ایران با 
تجهیز هوش مصنوعی

معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهوری 
گفت: امــروز با رونمایــی از اولین مرکز 
WRFM نفت کشور، گام اساسی عبور از 
هوش تجاری و ورود به هوش مصنوعی در 
نفت برداشته شد.به گزارش ایسنا، حسین 
افشــین امروز در مراسم رونمایی از مرکز 
WRFM )مرکز مدیریــت همزمان چاه، 
مخزن، تاسیسات( اظهار کرد: سال آینده 
اولین چاه نفتی کشور که مجهز به هوش 
مصنوعی خواهد بود در میدان نفتی سپهر 
و جفیــر رونمایی می شــود.به گفته وی، 
همچنین اولین پالایشگاه هوشمند کشور 

در قشم در حال آماده سازی است.

اندازه گیری کیفیت فرآورده های نفتی 
با دستگاه تست ایرانی

دســتگاه اندازه گیری فرآورده های نفتی به نام تقطیر در فشار خلأ از دستاوردهای یکی از 
شرکت های دانش بنیان است که هم اکنون این محصول در ارزیابی های کیفی فرآورده های 
نفتی در کشــور کاربردی شده است.به گزارش ایسنا، دستگاه تست فشار در خلأ به منظور 
تعیین مشخصات تقطیر فرآورده های نفتی که ممکن است در صورت تقطیر در فشار اتمسفر 
تجزیه شوند، استفاده می شود. داده های به دست آمده از این روش می تواند به عنوان یکی 
از ویژگی های فرآورده های نفتی که اغلب شــامل محدودیت های فرآیند تقطیر است، مورد 
استفاده قرار گیرد.تقطیر در خلأ یکی از بهترین روش های آزمایشگاهی و صنعتی است که 
برای جداســازی مواد در محلول های مایع به کار مــی  رود. در این روش، محلول مورد نظر 
را تحــت خلأ قرار می دهند و این امر باعث پایین تر آمدن دمای محلول خواهد شــد و در 
نتیجه  این کار می توان با صرف انرژی کمتر، مواد محلول را از یکدیگر جدا کرد، در حالی که 
خاصیت مواد کاملا حفظ خواهد شــد. مسلم مشایخی، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان 
در گفت وگو با ایسنا درباره این محصول گفت: دستگاه تقطیر در فشار خلأ برای اندازه گیری 
کیفی فرآورده های نفتی سنگین، از جمله نفت خام، مازوت، نفت کوره، روغن پایه و برخی 

از روغن هــای صنعتی کاربرد 
دارد.وی افزود: این دســتگاه 
که بــرای تعیین دامنه جوش 
فرآورده ها کاربرد دارد، مطابق 
با استاندارد ASTM D۱۱۶۰ و 
معادل استاندارد ایرانی اینسو 
۸۹۰۸ طراحی و ساخته شده 
رقابتی  مزیت   است.مشایخی، 
این محصــول را قیمت تمام 
شده آن ذکر کرد و ادامه داد: 

قیمت محصول تولیدشده در این شرکت یک پنجم نمونه مشابه خارجی است، در حالی که 
نمونه خارجی این دســتگاه حدود ۱۱۰ هزار دلار قیمت دارد، قیمت نمونه ایرانی با قیمت 
۲۱ هزار دلار به فروش می رســد.وی با تأکید بر اینکه این دســتگاه تماما در داخل کشور 
تولید شده است، کاربرد آن را عمدتا در صنعت نفت و انرژی دانست و خاطرنشان کرد: این 
محصول هم اکنون تجاری ســازی شده و چند دستگاه نیز به فروش رسیده است. همچنین 
بازار خوبی در منطقه و کشورهای حوزه خلیج فارس برای این دستگاه وجود دارد.مدیر عامل 
این شرکت ابراز امیدواری کرد که با تسهیل روند صادرات، این دستگاه به کشورهایی که در 

حوزه نفت، گاز و انرژی فعال هستند، صادر شود.

نوبت دوم 
                                                                                         

آگهی دعوت سهامداران جهت تشکیل مجمع عمومی 
عادی بطور فوق العاده در شرکتهای سهامی خاص 

نظر به اینکه طبق آگهی دعوت منتشره در دروزنامه صبح اقتصاد به شماره 
۵۵۶۱ نوبت اول جلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده تشکیل گردید 
و بدلیل عدم حضور اکثریت ســهامداران و نرســیدن به حدنصاب مجمع 
دســتورات جلسه مطرح ولی مصوب نگردید. بدینوسیله از کلیه سهامداران 
شرکت تولیدشن وماســه ریزتک دانه منیر( سهامی خاص) به شماره ثبت 
۷۲۰ و شناســه مل ی ۱۰۳۲۰۱۱۲۱۳۶ دعوت می شــود تا در جلســه 
مجمــع عمومی عادی بطور فوق العاده نوبت دوم که در ســاعت۸صبح روز 
چهارشنبه مورخ۱۹ /۱۰ /۱۴۰۳ در آدرس استان بوشهر ، شهرستان بوشهر 
به شهرســتان جم بخش ریزدهستان انارستان تل حاج نوشاد کوچه یاس۲ 
کوچه مزرعه پلاک۱ طبقه همکف کدپســتی ۷۵۵۶۱۵۳۱۳۴ تشکیل می 

شود حضور بهم رسانند. 
 الف ( دستور جلسه: مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده 

۱-انتخاب اعضا ی هیات مدیره 
۲- انتخاب بازرسین 

۳-انتخاب روز نامه کثیر االنتشار 
۴-تعیین سمت و دارندگان امضاء مجاز         

هیات مدیره شرکت                                                                                                         

فرآورده دارویی مبتنی بر سلول های 
کشــنده طبیعی روش نوین درمان 
تومورهای مغزی در بزرگســالان و 
کودکان اســت که از سوی محققان 
دانش بنیان  از شــرکت های  یکــی 
ارائه شــد و به گفته آنها این روش 
بالینی  کارآزمایی  فاز  در  نویدبخش 
نشــان داد که تا ۶۰ درصد می تواند 
در درمان مبتلایان مؤثر باشــد و با 
این دســتاورد کارآزمایی بالینی بر 
روی ۱۰ کودک مبتلا به گلیوم های 
مغزی غیر قابل جراحی و گلیوم های 

مقاوم به درمان، انجام شده و تحت سلول درمانی با این سلول ها قرار گرفته اند.به گزارش 
ایســنا، نیکوژن یک محصول سلولی آلوژن است که از دهنده سالم غیر خویشاوند گرفته 
شــده و برای درمان بدخیمی های خونی و تومورهای توپر استفاده می شود. این فرآورده 
داروی گرفته شده از سلول های فرد سالم دستاورد فناورانه یکی از شرکت های دانش بنیان 
است که توانست یکی از برترین های بریکس شود و جایزه بریکس را از آن خود کند.این 
فرآورده دارویی در درمان تومورهای مغزی اســتفاده شده که نتایج حکایت از اثربخشی 
۶۰ درصدی درمان این بیماران دارد.مطالعه کارآزمایی بالینی فاز I سلول های نیکوژن در 
کودکان مبتلا به گلیوم های مغزی از سوی این شرکت دانش بنیان با همکاری پژوهشگاه 
رویان و مرکز رشــد نمو کودکان بیمارستان رسول اکرم، فاز دیگر این تحقیقات محققان 
اســت.در این طرح ۱۰ کودک مبتلا به گلیوم های مغزی غیر قابل جراحی و گلیوم های 
مقاوم به درمان، تحت ســلول درمانی با سلول های نیکوژن قرار گرفتند و عوارض ناشی 
از تزریق ســلول ها و اثرات درمانی آن در کاهش تومور بررســی می شود.نوروبلاســتوما 
یک نوع تومور عصبی اســت که عمدتا در کودکان مشــاهده می شود و سومین سرطان 
شــایع در کودکان بعد از لوســمی و تومورهای مغزی اســت.روش های درمانی معمول 
مانند جراحی، شــیمی درمانی و پرتو درمانی تنها در بخشــی از بیماران مؤثر اســت و 
در این زمینه نیاز مبرمی به روش های درمانی نوین و مؤثرتر احســاس می شــود. روش 
پیشــنهادی این محققان مبتنی بر سلول های کشــنده طبیعی است.سلول های کشنده 
طبیعی بخشــی از سیســتم ایمنی بدن هســتند که به طور طبیعی توانایی شناسایی و 
نابودی سلول های سرطانی را دارند. از این سلول ها می توان در درمان سرطان ها استفاده 
کرد.این شــرکت در همکاری با پژوهشــگاه رویان و دانشــگاه علوم پزشکی ایران موفق 
به اخذ مجوز کمیته اخلاق پزشــکی بــرای اجرای کارآزمایی بالینی بررســی ایمنی و 
اثربخشــی تزریق داخل وریدی سلول های کشنده طبیعی فعال در بیماران نوروبلاستوما 
عود کننده و مقاوم به درمان با ریســک بالا شــد.دلبر دانشجو، مسؤول فنی این شرکت 
دانش بنیان در گفت وگو با ایســنا، محصولات تولیدی این شرکت را در زمینه درمان های 

نوین ســرطان دانست و گفت: مهمترین 
محصول تولیدی مــا فرآورده »نیکوژن« 
اســت که شــامل ســلول های کشنده 
طبیعی )Natural killer cell( هستند 
که از اهداکنندگان ســالم، دریافت و به 
بیماران مبتلا به سرطان تزریق می شوند.

وی با بیان اینکه این طرح درمانی در فاز 
۲ کارآزمایی های بالینی قرار دارد، اظهار 
کرد: این مطالعات بر روی بیماران مبتلا 
به تومورهــای مغزی های گرید )گرید ۳ 
و ۴( در حال انجام اســت و در آســتانه 
دریافت مجوز برای فروش محصول قرار 
داریم.دانشــجو به جزئیات این روش درمانی نوین اشــاره کرد و در این باره توضیح داد: 
Natural killer cell، یک نوع ســلول های سیستم ایمنی بدن هستند که در بدن وجود 
دارند که ما این ســلول ها را در فرم دارو تولید کردیم. این دارو حاوی سلول های کشنده 
طبیعی است که به دو صورت »سرنگ« و »بگَ« )کیسه( ارائه می دهیم.به گفته وی نوع 
کیســه ای این فرآورده همانند ســرم به بدن تزریق می شود و در نوع سرنگ برای تزریق 
داخل نخاع به بیماران مبتلا به تومور مغزی از سوی پزشکان مورد استفاده قرار می گیرد.

مدیر فنی این شــرکت دانش بنیان اضافه کرد: ما معتقدیم که این ســلول های کشــنده 
طبیعی در زمانی که بدن مبتلا به تومورهای سرطانی هستند، نمی توانند وظایف خود را 
به درســتی انجام دهند؛ از این رو ما از یک فرد سالم، این سلول ها را دریافت کرده و در 
محیط آزمایشــگاهی این سلول ها جداسازی و آماده سازی می شوند.وی با بیان اینکه این 
ســلول های استخراج شده در بانک سلولی این شرکت نگهداری می شوند، اظهار کرد: هر 
زمانی که پزشک دستور تزریق این سلول ها را به پزشکان بدهد، ما این سلول ها را ذوب و 
در اختیار پزشکان قرار می دهیم.دانشجو خاطر نشان کرد: در حال حاضر کارآزمایی های 
بالینی ما بر روی تومورهای مغزی )گلیو بلاســتوما( است، ولی برای سایر سرطان ها نیز 
قابل اســت.مدیر فنی این شرکت ادامه داد: در حال حاضر ما در فاز ۱ کارآزمایی بالینی 
برای بیماران مبتلا به »نوروبلاســتوما« که نوعی تومور مغزی اســت که بیشتر کودکان 
درگیر آن هســتند، قرار داریم.وی نتایج به دســت آمده از درمان های ســلولی برای 
بیماران مبتلا به ســرطان را امیدوارکننده توصیف و اظهار کرد: نتایج به دســت آمده 
از کارآزمایی هــای بالینی، حکایت از اثربخشــی ۶۰ درصــدی دارد. بیماران مبتلا به 
تومورهــا به ویژه مبتلایان به های گریدهــای تومور مغزی، بقای کمی دارند و بین ۱۲ 
تا ۱۵ ماه بقا دارند، ولی با این روش درمانی، بیمارانی داریم که ۳ تا ۴ ســال است که 
بدن آنها از تومور پاک شــده و یا در وضعیت پایدار قرار دارند و زندگی عادی خود را 
ادامه می دهند.دانشــجو با بیان اینکه این نتیجه بسیار امیدبخش است، گفت: از این رو 
ســازمان غذا و دارو با ما همکاری دارد تا این فرآورده دارو در سطح وسیع توزیع شود.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت که دولت و مجلس شورای اسلامی مصمم هستند تا ثبات نسبی در بازار ارز و بازار تبادل ارزی ایجاد کنند.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف در آغاز جلسه علنی امروز سه شنبه مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: مجلس از ساعت ۸ صبح امروز با 
حضور وزیر امور اقتصادی و دارایی، رئیس کل بانک مرکزی و رئیس ســازمان برنامه و بودجه درباره ارز و تبادلات ارزی و تراز ارزی در کشــور 
جلسه غیرعلنی داشت.وی اضافه کرد: در این جلسه بحث های بسیار خوب، دقیق، کارشناسی و هماهنگی های خوبی انجام شد.رئیس مجلس 
شورای اسلامی بیان کرد: دولت و مجلس شورای اسلامی مصمم هستند تا بتوانند ثبات نسبی در حوزه ارز و بازار تبادل ارزی براساس پیش بینی 
قانون ایجاد کنند.قالیباف ادامه داد: تلاش این است که نیاز حوزه ارزی را برای تولید کنندگان و صادر کنندگان و بخش واردات مخصوصا در بعد 

کاربردی تجاری و صنعتی تامین کنیم و دراین باره روسای کمیسیون های مربوطه گزارش های لازم را به اطلاع مردم می رسانند.

فاز اول مرکز مدیریت یکپارچه چاه، مخزن و تأسیسات پاسارگاد )WRFM( مبتنی بر هوش مصنوعی راه اندازی شد و قرار است مجددا با سرمایه گذاری 
به ارزش ۵ میلیون دلار فازهای بعدی این طرح تکمیل شــود.به گزارش ایســنا، عملیات اجرایی و زیرساختی مرکز مدیریت یکپارچه چاه، مخزن و 

تأسیســات پاســارگاد )WRFM(، قلب تپنده بالادستی صنعت نفت و گاز، با ســاختاری مدیریتی و فناورانه است که از بهمن ۱۴۰۲ کلید خورد و امروز با حضور معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور راه اندازی شد. حسین افشین، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور طی سخنانی در این مراسم، اعلام کرد: فاز بعدی این پروژه ها، به 
هوش مصنوعی اختصاص خواهد یافت. این پروژه ها به عنوان یک مقدمه بزرگ در صنعت نفت و هوشمندســازی فرآیندهای این صنعت اســت. وی رسیدن به هوش مصنوعی در صنعت 
نفت به عنوان یک هدف بلندمدت را نیازمند مرحله ای مقدماتی به نام »هوش تجاری« دانست و خاطرنشان کرد: هوش مصنوعی به عنوان فاز بعدی این پروژه ها، قرار است با استفاده از 
الگوریتم های یادگیری ماشین و تحلیل پیشرفته داده ها به این صنعت وارد شود و به اتوماسیون بیشتر فرآیندها، پیش بینی های دقیق تر و کاهش هزینه ها و خطرات کمک کند.به نقل از 
معاونت علمی ریاست جمهوری، این مرکز مضاف بر اینکه ابزارهای پیشرفته، نظارت دقیق، انتقال ایمن و تحلیل هوشمند داده ها را ممکن می کند؛ فرماندهی برخط عملیات  چاه ها، مخازن 
و تاسیسات سطح الارضی را به عهده گرفته است و با به کارگیری حسگرهای پیشرفته، سیستم های مدیریت داده، هوش مصنوعی و تحلیل داده های برخط، اطلاعات جامعی از وضعیت 

چاه ها، جریان مخزن و عملکرد تاسیسات ارائه می دهد.

قالیباف خبر داد

هماهنگی خوب امروز دولت و مجلس برای ایجاد ثبات نسبی 
در بازار ارز

سرمایه گذاری ۱۵ میلیون دلاری برای تجهیز مرکز مدیریت یکپارچه چاه و 
مخزن پاسارگاد به هوش مصنوعی

روش نوین برای درمان مبتلایان به تومور مغزی با ۶۰ درصد اثربخشی
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان از راه اندازی یک رصدخانه ملی برای شفافیت در آمار مهاجرت 
نخبگان، اشتغال، تحصیل و معیشت خبر داد و گفت: آمار رصدخانه مهاجرت ایران اتقان کافی 
ندارد و قابل اتکا نیست.ســید سلمان سید افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، با اشاره به راه 
اندازی رصدخانه ملی نخبگان گفت: این رصدخانه قرار اســت در ۴ حوزه معیشت، اشتغال، 
تحصیل و مهاجرت و براســاس همکاری های بین دستگاهی ایجاد شود.راه اندازی رصدخانه 
ملی مهاجرت با همکاری دســتگاه ها قائم مقام بنیاد ملی نخبگان افزود: یعنی با استفاده از 
داده های دستگاه های مرتبط با ۴ حوزه نام برده این رصدخانه فعال خواهد شد، مثلا در حوزه 
معیشــت وزارت کار، بیمه، بانک ها و نهادهایی که در بخش اشتغال کار می کنند و داده ای 
دارند، اطلاعاتشان را باید در اختیار بنیاد قرار دهند. یا مثلا در حوزه تحصیل وزارت آموزش 
و پرورش و بهداشت یا در حوزه مهاجرت نهادهای مرتبط با خروج افراد از کشور مثل پلیس 
مهاجرت گذرنامه، وزارت علوم )آمار ترجمه مدرک پیش از مهاجرت و یا درخواســت فرصت 
مطالعاتــی( داده های خود را به ما ارائه خواهنــد داد و یک بانک داده )بیگ دیتا( ایجاد می 
شود که عملا ماده خام بررسی های ما خواهد بود.سیدافقهی با اشاره به اینکه راه اندازی این 
رصدخانه از ســوی هیات امنای بنیاد به ما ابلاغ شده است، خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
در ارتباط با این رصدخانه یک اساسنامه نوشته ایم که در آن، عنوان رصدخانه ابتدا »قرارگاه 
مهاجرت« نام داشــت و علت این بود که ما در بحث مهاجرت با یک فضای جنگی رو به رو 
هستیم. مهاجرت نخبگان از ایران کاملا سازماندهی شده است به گفته قائم مقام بنیاد ملی 
نخبگان، پشت مهاجرت استعدادها به خارج  یک برنامه ریزی وجود دارد و اینطور نیست که 
نخبگان جسته و گریخته از ایران بروند بلکه کاملا سازماندهی شده است. رییس جمهور نیز در 
خصوص تشویق به مهاجرت و موسساتی که در حوزه مهاجرت، بیزنس درست کردند، تاکید 
کرده اند که باید جرم انگاری شود. وی ضمن تاکید بر این مطلب که در حوزه مهاجرت ما با 
یک جریان طرف هســتیم نه با یک مجموعه یا افراد، خاطرنشان کرد: لذا تصور این است که 
متناسب با این جریان، باید یک کار قرارگاهی عملیاتی انجام شود تا دستگاه ها نسبت به این 
موضوع حســاس شوند که در شــرایط ویژه و خاصی قرار داریم. نکته دیگر اینکه این قرارگاه 
باید یک فرمانده داشته باشد و پیشنهاد شده معاون اول رییس جمهور متولی آن باشد. سید 
افقهی با اشاره به اینکه محتوا و جزییات اساسنامه رصدخانه ملی مهاجرت نخبگان در جلسه 
با حضور دســتگاه ها ارائه شد، گفت: این جلسه با حضور نمایندگانی از وزارت کشور، وزارت 
علوم، بهداشت، پلیس کارنامه، وزارت اطلاعات و وزارت کار برگزار و مقرر شد یک فرصتی به 
آن ها داده شــود تا محتوای اساسنامه را مورد بررسی قرار دهند و نظراتشان را ارائه دهند و 

ما منتظر بازخورد هستیم. دستگاه ها نظرات خود را درباره اساسنامه رصدخانه اعلام کردند
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: براساس آخرین پیگیری ها از دفتر معاون اول رییس 
جمهور دکتر مخبر، گفته شد که با دستگاه ها در تعامل هستند و ۳ دستگاه نظراتشان را ارائه 
داده اند و در صورت امکان، اصلاحات قابل اعمال انجام و انشاالله در جلسه آتی با دستگاه ها 
این اساسنامه تصویب خواهد شد. گزارش ها درباره میزان مهاجرت و اشتغال نخبگان واقعی 
می شود/ برخی رسانه ها بحران سازی می کنند وی ادامه داد: در صورت تصویب این اساسنامه، 
مــا یک پایــگاه داده از نخبگان را ایجاد خواهیم کرد و آن موقــع می توانیم درباره وضعیت 
مهاجرت، اشــتغال، مســکن و وضعیت زندگی و تحصیل نخبگان گزارش واقعی ارائه دهیم. 
در حال حاضر اخبار مربوط به مهاجرت ماهیتا در رســانه ها زرد شــده و فضا را برخی رسانه 
ها به ســمت بحران سازی می کشانند در حالی که بالاخره در همه کشورها مهاجرت وجود 
دارد.سیدافقهی در پاسخ به این سوال که با توجه به راه اندازی یک رصدخانه جدید، وضعیت 
رصدخانه فعلی مهاجرت که زیر مجموعه دانشگاه شریف قرار دارد، چه می شود، گفت: بنیاد 
ملی نخبگان یکی از اعضای هیات امنای رصدخانه مهاجرت اســت و تشخیص معاون علمی 
و فناوری دولت قبل بر این بوده بحث مهاجرت نخبگان به دانشــگاه شریف سپرده شود.آمار 
رصدخانه مهاجرت ایران اتقان کافی را ندارد وی با اشــاره به اینکه آمارهای رصدخانه اتقان 
کافی را نــدارد و خود بنده مغایرت هایی را پیدا کردم، گفت: ما نمی گوییم رصدخانه فعلی 
مهاجرت عمدا داده غلط منتشــر می کند ولی معتقدم از یک مکانیزم اعتبار سنجی دولتی 
عبور نکرده است و این اتفاق چون نیفتاده نمی توان بر آن مهر تایید زد و این مدل کارها یک 
کار حاکمیتی اســت و بار رسانه ای دارد و مدیریت آن نباید در اختیار بخش خصوصی باشد 
بلکه دولت باید مدیریت آن را برعهده بگیرد. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان ضمن تاکید بر اینکه 
آمار مهاجرت مربوط به رصدخانه مهاجرت را قابل اتکا نمی دانم، گفت: اســتناد و گزارشــات 
رصدخانه براساس اطلاعات آشکار و پایگاه های داده بر بستر اینترنت و یا در ژورنال ها است و 
اگر آن اطلاعات را مبنا قرار دهیم فرقی نمی کند آن را رصدخانه ارائه دهد یا دانشگاه یا یک 
فرد. داده های مربوط به مهاجرت زمانی اعتبار پیدا می کند که منتسب به یک مجموعه دولتی 
باشد.سید افقهی افزود: رصدخانه مهاجرت تعداد زیادی از پایگاه های داده را بررسی و جمع 
بندی می کند و آمار ارائه می دهد و کار عاقلانه ای است و من نمیگویم کار، اصولی نیست و 
حتی در جایگاه خودش ارزش دارد اما نباید مبنای تصمیم گیری و درک اجتماعی نسبت به 
یک پدیده باشد.  مردم نسبت به موضوعات مختلف در جامعه واکنش ها و بازخوردهایی دارند 
و نسبت به موضوع نخبگان نیز حساسیت دارند و ذکر آمار منفی پیرامون موضوع نخبگان، بار 
روانی زیادی دارد.با راه اندازی رصدخانه جایی برای شــانه خالی کردن باقی نمی ماندوی در 
پایان گفت: البته اگر آمار واقعیت داشته باشد، دولت باید پاسخ بدهد که چرا شرایط اینگونه 
است و وقتی اطلاعات مربوط به مهاجرت را بخش دولتی ارائه ندهد و بخش خصوصی آن را 
اعــلام کند، واکنش دولت این خواهد بود آن مجموعه خلاف می گوید. راه اندازی رصدخانه 
دولتی در عمل شاید به ضرر دولت باشد اما دیگر جایی برای شانه خالی کردن وجود ندارد و 

در نهایت داده و اطلاعات درست و متقن خواهیم داشت.

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان به مهر خبر داد؛

راه اندازی »رصدخانه ملی« برای 
شفاف سازی آمار مهاجرت نخبگان

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

ایران کشوری با گنبد های فیروزه ای!!

معرفی خودروی الکتریکی فسقلی سیتروئن آمی

دقیقاً یک سال بعد از رونمایی از کانسپت Ami One در نمایشگاه ژنو ۲۰۱۸، حالا سیتروئن نسخهٔ تولیدی این میکروکار الکتریکی 
را معرفی کرده اســت. آمی با تنها ۲.۴۱ متر طول، ۱.۳۹ متر عرض و ۱.۵۲ متر ارتفاع، به میزان قابل توجهی کوتاه تر و باریک تر 
از اسمارت فورتو است. آمی که تنها ۴۸۵ کیلوگرم وزن دارد، مثل رنو توئیزی در کلاس چهارچرخه های سبک قرار می گیرد اما 
برخلاف آن، آمی از کابین کاملًا بسته ای برخوردار است که در فصول سرد و آب وهوای نامساعد از سرنشینان محافظت می کند. 
طراحی بیرونی نسخهٔ تولیدی آمی بسیار معمول تر از نسخهٔ کانسپت به نظر می رسد و سیتروئن کاملًا آن را تعدیل کرده است. 
چراغ های دوقسمتی با امضای خاص سیتروئن در جلو و عقب و درهای نامتقارن که در جهت مخالف یکدیگر باز می شوند موجب 
شده تشخیص جلو و عقب این خودرو دشوار باشد. برای این چهارچرخهٔ الکتریکی شش پکیج لوازم جانبی رنگی هم ارائه شده 

تا بتوان آن را شخصی سازی کرد.

مهدی طارمی در پی قهرمانی و آقای گلی
مهاجم بوشهری فوتبال ایران در دومین حضورش در جام ملت های آسیا در زمره ستارگان قاره کهن است که می تواند قهرمانی و 
آقای گلی در رقابت ها را نشانه بگیرد.به گزارش ایسنا و به نقل از AFC، جام ملت های آسیا به زودی در قطر آغاز می شود و تیم ملی 
فوتبال ایران در این دوره برابر امارات، فلسطین و هنگ کنگ قرار می گیرد. پیش از شروع این رقابت ها اقدام به معرفی ستارگان 
این دوره از رقابت ها می کنیم.مهدی طارمی سال قبل در دیدارهای ملی رکورد بسیار خوبی داشت و در یازده بازی ملی ۱۲ گل زد. 
البته نباید از کیفیت تقریبا پایین حریفان ایران در این سال نیز به راحتی گذشت )حضور در تورنمنت کافا(. آقای گل سابق لیگ 
ایران که توانست در پرتغال نیز آقای گلی را کسب کند، حالا مدعی جدی عنوان آقای گلی در این دوره جام ملت های آسیا است.

طارمی در اولین حضورش در جام ملت ها در دوره قبل توانست سه گل به ثمر برساند )دو گل برابر یمن، یک گل برابر چین( و 
حالا باید دید در این دوره چه عملکردی خواهد داشت.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ژان باروا
روژه مارتن دوگار چهره شــناخته شده دنیای ادبیات فرانسه و 
برنده جایزه نوبل ادبیات است. دوگار پس از آشنایی با تالستوی 
و مطالعه جنگ و صلح تصمیم می گیرد نویسندگی را آغاز کند. 
ژان باروا اثر موفق این نویسنده که به بررسی نقش مدرنیته در 
عقاید مذهبی می پردازد و از اصلی ترین دلایل سســت شدن 
مبانی کلیســا در حکومت آن سال های فرانسه بود، در فاصله 
سال های ۱۹۱۰ تا ۱۹۱۲ نوشته شد و سال بعد درست قبل از 
شروع جنگ جهانی اول منتشر گردید. خلق ژان باروا زمینه ساز 
آشنایی او با آندره ژید و ژان کوپو شد. آلبر کامو او را از اخلاف 
تالستوی بر شــمرده و معتقد است هر دو به سرنوشت انسان 
علاقمندند و ایــن هنر را دارند تا انســان ها را با تمام تیرگی 
جسمانی شان ترســیم کنند. کامو در توصیف دوگار می گوید 
سرنوشت حقیقی چنین هنرمندی آن است که طرح آنچه از 
پــس خواهد آمد، از پیش در آثار خــود وارد کند و به طرزی 
استثنایی قدرت پیشگویی و نیروی آفرینش حقیقی را در اثار 
خود گرد می آرورد. از نظر او مســئله ای در دل آثار دوگار وجــود دارد که به آن حالتی تراژدیک می دهد. تنهایی 
انسان به همراه ظهور پدیده شک و شکاکیت و حاکمیت اصل احتمال بر هر آنچه تاکنون یقین مطلق می شمردیم 
از ویژگی های انسان امروز است که هیچ شباهتی به انسان کلاسیک ندارد. انسان دیروز درون خود را به نفع بیرون 
تغییر می دهد اما بشــر امروز تمام هم و غم خود را صرف برهم زدن چرخ فلک کرده و معتقد اســت نباید با دنیا 
ســاخت بلکه باید دنیا را مجبور به ساختن کرد. موضوعی که دســتمایه نگارش رمان هایی انتقادی و روشنگرانه 
بســیاری قرار گرفته اســت. رمان ژان باروا نیز از همین دسته است. ژان باروا شخصیتی ست به سه مشخصه بارز 
انسان های عصر حاضر: شک، تنهایی و میل به برهم زدن نظام و قواعد اجتماعی و دینی و مذهبی حاکم. او نماینده 
شــکاکیت و روایتگر تراژدی سرنوشت انسان معاصر اســت. ژان باروا به شکی عمیق و فلسفی رسیده و در مسیر 
جستجو و پرسشگری از همسر خود نیز دست می کشد و در نهایت بلوغ و اوج فکری به خداناباوری می رسد. او منکر 
دخالت خداوند و دین در زندگی روزمره آدمیان اســت. ژان باروا خواستار آزادی اندیشه است. ژان منادی تفکرات 
سارتر و نیچه است. او دین را ساخته و پرداخته رهبران مذهبی جامعه که در پی استفاده از جهالت و ایجاد بطنی 

امن برای خود هستند می داند.

سوفیا کوپولا
ســوفیا کارمینا کوپــولا )به 
 Sofia Carmina انگلیســی: 
مــه   ۱۴ )زادهٔ   )Coppola
فیلم نامه نویــس،   )۱۹۷۱
و  تهیه کننــده  کارگــردان، 
بازیگر آمریکایی اســت. او در 
ســال ۲۰۱۰ بــرای فیلم در 
برنده شیر طلایی  یک جایی 
جشنواره فیلم ونیز شده است.

دخترعمــوی  ســوفیا   ]۱[
فرزنــد  و  کیــج  نیــکلاس 
آمریکایی  شــهیر  کارگردان 
فرانســیس فورد کوپولا است 
و در مراســم دریافت جایزه 
اســکار، از پــدرش به خاطر 
آنچه به وی آموخته قدردانی 
کرد. او در سه گانه پدرخوانده: 
قسمت ســوم ساخته پدرش، 
نقش مــری کورلئونه را بازی 
کرد. کاندیدای بفتای بهترین 
فیلمنامه برای فیلم گمشــده 

در ترجمه در سال ۲۰۰۳
کاندیدای بفتای بهترین کارگردانی برای فیلم گمشــده در ترجمه در ســال ۲۰۰۳ یکی از 
کمترین کارگردانان زن در صنعت ســینما که با طرح های فرهنگی و خلاقانه خویش توجه 

بسیاری را به خود جلب کرد.

فرهنگ

دبیر ســتاد علم و فناوری شورای عالی انقلاب فرهنگی از 
تصویب کلیات سند ملی هوش مصنوعی جمهوری اسلامی 
ایران خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، جلســه ۱۹۰ شورای ستاد راهبری 
اجرای نقشه جامع علمی در محل دبیرخانه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی برگزار شد.رجبعلی برزویی، پس از جلسه 
۱۹۰ شــورای ستاد راهبری اجرای نقشه جامع علمی، در 
خصوص ارائه پیش نویس سند راهبردی هوش مصنوعی 
جمهوری اســلامی ایران گفت: در جلسه ۱۸۱ این شورا 
در خصوص ضرورت ها و اهمیت تنظیم ســند ملی هوش 
مصنوعی و تفاوت آن با سایر اسناد موجود در این حوزه و 
همچنین چالش های پیشروی تدوین سند مطرح شد.وی 
افزود: در جلسه ۱۸۵ نیز مرجع نهایی سازی و تصویب سند 
از میان دســتگاه های ذی ربط مورد بحث و بررسی قرار گرفت و حاصل آن ماده  واحده ای شد که در جلسه 
۸۹۰ شــورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب و توســط رئیس جمهور ابلاغ شد. بر این اساس مرجع تصویب 
سند پس از نهایی سازی توسط ستاد علم، فناوری و نوآوری دبیرخانه، شورای عالی انقلاب فرهنگی تعیین 
شــد.دبیر ستاد علم، فناوری و نوآوری شــورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد: با عنایت به سابقه کار و 
بحث های کارشناسی متعدد و مفصل صورت گرفته در جلسات مختلف، در این جلسه کلیات پیش نویس سند 
ملی هوش مصنوعی جمهوری اسلامی ایران مشتمل بر اصول و مبانی ارزشی، چشم انداز، اهداف، اولویت ها، 
شاخص ها، راهبردها، اقدامات ملی و تقسیم کار ملی دستگاه های اجرایی مطرح شد و نیز برخی اولویت های 
سند مورد بحث و بررسی قرار گرفت.عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی گفت: به اتفاق آراء کلیات سند 
با انجام برخی اصلاحات جزئی تصویب شــد و مقرر شــد چشم انداز سند ۱۰ ساله تعیین شود و از آنجا که 
موضوع هوش مصنوعی سیال است، روزآمدسازی سند هر ۵ سال یکبار انجام شود.دبیر شورای ستاد راهبری 
اجرای نقشــه جامع علمی افزود: مقرر شد در جلســات آتی این شورا جزئیات پیش نویس سند ملی هوش 

مصنوعی در جمهوری اسلامی ایران مورد بحث و بررسی قرار گیرد.

در شورای عالی انقلاب فرهنگی؛

کلیات سند هوش مصنوعی تصویب شد
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از میان ۱۵ ورزشکاری که برای المپیک ۲۰۲۴ پاریس بورسیه شده بودند تنها یک نفر توانست به مدال برسد. به گزارش ایسنا، ۱۵ ورزشکار ایران برای 
المپیک ۲۰۲۴ پاریس بورسیه کمیته بین المللی المپیک )IOC ( بودند و ماهیانه مبلغ ۵۰۰  دلار دریافت کردند. پرداخت بورسیه ها از ابتدای سال ۲۰۲۲ تا 
المپیک پاریس به مدت ۳۲ ماه بود. از میان ۱۵ ورزشکار ایرانی که بورسیه بودند تنها ۴ نفر توانستند در المپیک پاریس شرکت کنند و صاحب سهمیه شوند. 
از میان این چهار نفر هم تنها یک نفر به مدال المپیک رسید. عملکرد ورزشکارانی که بورسیه IOC بودند و در المپیک پاریس شرکت کردند: امیرحسین 
زارع: در وزن ۱۲۵ کیلوگرم کشتی آزاد مدال نقره المپیک پاریس را گرفت. رضا علیپور: دربخش سرعت سنگنوردی چهارم شد و به مدال المپیک پاریس 
نرسید. علی داودی: در دسته ۱۰۲+ کیلوگرم وزنه برداری با رکورد ۴۴۷ کیلوگرم چهارم شد و به مدال المپیک پاریس نرسید. علی پاکدامن: در شمشیربازی 
سابر  انفرادی سیزدهم شد و در بخش تیمی هم چهارم شد و به مدال المپیک نرسید. ورزشکارانی که بورسیه IOC بودن اما در المپیک پاریس حضور 
نداشتند:جواد فروغی و فاطمه کرم زاده در تیراندازی، محمدرضا گرایی در کشتی فرنگی، سمیه یزدانی در دوچرخه سواری، نازنین ملایی در قایقرانی رویینگ، 
دانیال شه بخش در بوکس، الهام حسینی در وزنه برداری، ریحانه مبینی در دوومیدانی، مهلا مومن زاده در تکواندو، مهرشاد افقری در شنا و احمد کهنی در 

ژیمناستیک.

تنها یک نقره المپیک حاصل بورسیه ۱۵ ورزشکار ایرانی

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5499

چهار شنبه 5 دی 1403  23 جمادی الثانی 1445  25 دسامبر 2024

    سال بیستم    شماره  5575
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افت لواندوفسکی بارسا را زمین زد
روبرت لواندوفسکی در این فصل دو روی متفاوت داشته است و بارسلونا نیز دو شرایط متفاوتی را تجربه کرده است.به گزارش ایسنا، بارسلونا این روزها اصلا شرایط خوبی ندارد 
و در شرایطی که فصل را بسیار خوب شروع کرده بود و با قدرت در صدر قرار داشت، امتیازهای زیادی را از دست داد و به رده سوم رسید. یکی از اصلی ترین دلایل افت بارسلونا 
در دو ماه اخیر، افت محسوس روبرت لواندفسکی است. مهاجم لهستانی در ۸ بازی اخیر بارسا در لالیگا تنها ۲ گل به ثمر رسانده است.بارسلونا فصل را بسیار خوب آغاز کرد و در 
۱۱ بازی از ۱۲ بازی اولش در لالیگا، از جمله برد ۴-۰ مقابل رئال مادرید در سانتیاگو برنابئو، پیروز شد. روبرت لواندوفسکی با ۱۴ گل در ۱۲ بازی مهره کلیدی برای تیمش بود.

با این حال سلطه بارسلونا در شروع فصل، روز به روز کمرنگ تر شد و از بین رفت. آبی واناری ها از ۳۶ امتیاز اول فصل ۳۳ امتیاز کسب کردند و در ادامه تنها ۵ امتیاز از ۲۱ 
امتیاز گذشته را به جیب زدند.  


